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Het nader voorlopig verslag betreffende het wetsvoorstel Herinrichting
ABW is op 16 juni 1993 vastgesteld. Kort daarop besloot het kabinet om
met de Vereniging van Nederlandse Gemeenten in overleg te treden over
de uitvoeringsproblematiek in de bijstand. Dit overleg zou belangrijke
wijzigingen kunnen aanbrengen in de beleidsvoornemens die het kabinet
had gepresenteerd bij brief van 21 april 1993 (Kamerstukken II, 1992/93,
22 545, nr. 9) en waren uitgewerkt in de nota's van wijziging met
betrekking tot het wetsvoorstel herinrichting ABW en het wetsvoorstel
Invoeringswet herinrichting ABW die op 16 juli respectievelijk 29 juli 1993
aan de Raad van State voor advies zijn voorgelegd. Het kabinet meende
derhalve te moeten wachten met het uitbrengen van een nadere memorie
van antwoord tot het moment dat aan de Kamer de nota van wijziging op
het wetsvoorstel kon worden aangeboden waarin zowel de conclusies zijn
verwerkt van dit overleg met de gemeenten als van de onderzoeken van
de Subcommissie Bijstand en van de Commissie toepassing ABW. Met de
gevolgde handelwijze meent het kabinet afdoende te hebben rekening
gehouden met de inleidende opmerkingen die de meeste fracties in het
nader voorlopig verslag hebben gemaakt over de te volgen procedure.

Nu deze nota van wijziging de Kamer bijgaand wordt aangeboden, kan
het kabinet een meer definitief antwoord geven op de vragen die in het
nader voorlopig verslag worden gesteld. Het kabinet heeft vanuit een
oogpunt van zorgvuldigheid gemeend in onderstaande memorie van
antwoord ook volledig op deze vragen te moeten ingaan, als deze feitelijk
door deze nota van wijziging en de daarbij behorende toelichting zijn
beantwoord of– met name gezien het debat dat op 15 en 16 december
1993 is gehouden naar aanleiding van de Beleidsbrief vernieuwing ABW
van 30 november 1993 (Kamerstukken II, 1993/94, 22 545, nr. 14) -
inmiddels niet meer aan de orde lijken te zijn.

1. Algemene opmerkingen

De leden van de CDA-fractie verzoeken om een inhoudelijke reactie op
een mogelijke integratie van de IOAW en IOAZ in de ABW met behoud
van de grotere vermogensvrijlating. Zij hebben uit de memorie van
antwoord niet kunnen opmaken of dit een begaanbare weg is of niet. De
leden van de PvdA-fractie brengen in herinnering dat zij zich in het
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voorlopig verslag voorstander hadden betoond van een integratie van de
IOAW en IOAZ met de ABW. In hun visie zou een betekenisvolle vereen–
voudiging van regelgeving kunnen worden bereikt door een aanmerkelijk
deel van de verschilpunten tussen deze regelingen weg te nemen, echter
zonder de specifieke rechten van betrokkenen aan te tasten. Zij nodigen
het kabinet uit daaromtrent nadere voorstellen te ontwikkelen.

In de memorie van antwoord is aangegeven dat een betekenisvolle
vereenvoudiging van regelgeving alleen mogelijk is door een aanmerkelijk
deel van de verschilpunten met de ABW weg te nemen en daarbij aan te
sluiten bij het uitkeringsregime van de voorgestelde nieuwe ABW. De
belangrijkste verschilpunten zijn vermeld in bijlage 1 van de memorie van
antwoord. In de visie van het kabinet is het geen begaanbare weg om de
huidige IOAW en IOAZ in dit wetsvoorstel op te nemen, als dat gepaard
zou moeten gaan met behoud van de voor deze regelingen kenmerkende
verschillen, zoals de afwezigheid van een vermogenstoets en een
beperktere inkomenstoets. Een dergelijke integratie overstijgt bovendien
de doelstellingen van dit wetsvoorstel en zou besluitvorming over de
nieuwe uitkeringssystematiek van de ABWcompliceren. Een dergelijke
benadering zou weliswaar in formele zin de opheffing van twee
regelingen betekenen, maar materieel toch twee verschillende uitkerings–
regimes in stand laten.

Het doel van een integratie - een vereenvoudiging van regeigeving -
zou daarmee niet worden gerealiseerd. De complexiteit van het stelsel als
geheel wordt dan immers vervangen door een complexiteit binnen de
bijstandswet. Voor een bepaalde categorie bijstandsontvangers, namelijk
degenen die nu in aanmerking komen voor de IOAW en IOAZ, zouden op
het punt van de inkomens– en vermogenstoets specifieke afwijkende
bepalingen moeten gelden. Dat zou ook het geval zijn ten aanzien van
andere onderdelen van de regelgeving, zoals bijvoorbeeld het verhaal van
de uitkering op een onderhoudsplichtige echtgenoot, waarin de IOAW en
IOAZ thans niet voorzien. Dit klemt temeer, nu in het kader van de
kabinetsvoorstellen voor een vernieuwde ABW de uitkeringssystematiek
ingrijpend wordt herzien. Daarbij rijst de vraag of deze herziening ook
door moet werken naar de IOAW en IOAZ. Gelet op het specifieke karakter
van de uitkeringssystematiek van de IOAW en IOAZ acht het kabinet het
ongewenst om de herziening van de uitkeringssystematiek in de ABW te
laten doorwerken naar de IOAW en IOAZ. Deze regelingen kennen immers
een aanmerkelijk eenvoudiger en minder gedifferentieerde uitkerings–
systematiek, waarin, anders dan in de bijstand, niet wordt beoogd om de
uitkering af te stemmen op de feitelijke bestaanskosten van de
betrokkene. Als ingestemd wordt met het kabinetsvoorstel om voor de
doelgroep van de huidige IOAW en IOAZ ook de huidige uitkerings–
bepalingen te handhaven, zouden bij integratie ook ten aanzien van de
uitkeringshoogte aparte bepalingen dienen te worden geïntroduceerd
voor deze specifieke doelgroepen. Met een dergelijke vergaande
differentiatie naar onderscheiden categorieën bijstandsontvangers zou
niet langer meer de doelstelling van vereenvoudiging en inzichtelijkheid
van regelgeving worden gerealiseerd die met het huidige wetsvoorstel
wordt beoogd. Een dergelijk verschil binnen een enkele regeling zou
bovendien de vraag naar de rechtvaardiging daarvan oproepen. Zo'n
vraag is des te meer aan de orde omdat het hierbij gaat om verschillen in
behandeling binnen een regeling die tot doel heeft om - in aanvulling op
de eigen middelen - te voorzien in de noodzakelijke bestaanskosten. Naar
de opvatting van het kabinet is het niet mogelijk om afdoende te
motiveren waarom binnen dezelfde regeling voor de huidige lOAW-ers en
lOAZ-ers een andere en, vanwege de andere middelentoets, gunstiger
uitkeringsregime zou moeten gelden dan voor andere bijstands–
gerechtigden in dezelfde leeftijdscategorie voor wie de noodzakelijke
bestaanskosten op hetzelfde niveau gelegen zijn.

Het voorgaande laat onverlet dat de ingrijpende wijzigingen in het
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wetsvoorstel-herinrichting ABW op andere onderdelen zeer wel kunnen
doorwerken naar de IOAW en IOAZ. Deze aanpassingen zullen worden
verwerkt in de nota van wijziging bij het wetsvoorstel-lnvoeringswet
herinrichting ABW.

De leden van de fractie van de PvdA zetten in het kort hun visie op de
herinrichting van de Algemene Bijstandswet uiteen. Zij zien het sociale–
zekerheidsstelsel als een belangrijke verworvenheid. Wijzigingen in dat
stelsel dienen daarom te zijn gericht op het behoud en verbetering ervan,
hetgeen zowel een aanpassing aan nieuwe maatschappelijke feiten
betekent als aanpassingen die nodig zijn gebleken uit de praktijk van de
uitvoering. Vervolgens geven deze leden aan dat in hun visie het niet goed
doenlijk en bovendien ongewenst is gebleken om vanuit een strakke
centrale regie de bijstandsverlening uniform en gedetailleerd voor het
hele land te regelen. Het is eveneens de overtuiging van deze leden dat
een adequate uitvoering van de bijstandswet een grotere inhoudelijke
verantwoordelijkheid van de gemeenten veronderstelt. De leden van de
PvdA-fractie benadrukken vervolgens dat wat hen betreft de hoogte van
het sociaal minimum niet in het geding is bij de herinrichting van de
Algemene Bijstandswet. Deze dient zich in hun opvatting te richten op
terugdringing van het aantal uitkeringsgerechtigden, niet op verlaging van
de uitkering.

Uit de Beleidsbrief vernieuwing ABW en de aigemene toelichting op de
nota van wijziging blijkt dat juist de houdbaarheid van de bijstand voor
het kabinet reden is om ingrijpende wijzigingen in het voorliggende
wetsvoorstel aan te brengen. Naar het oordeel van het kabinet ging het
wetsvoorstel nog te zeer uit van een alomvattende landelijke regelgeving,
met name waar het om de hoogte van de te verlenen bijstand gaat, en is
een vergroting van de gemeentelijke financiële betrokkenheid geboden
om tot een verbetering van de kwaliteit van de uitvoering te komen. Ten
opzichte van de oorspronkelijke voornemens van het kabinet, die zijn
gepresenteerd in de hierboven genoemde brief van 21 april 1993, zijn in
de thans aangeboden nota van wijziging belangrijke wijzigingen aange–
bracht in de wijze waarop de gemeentelijke beleidsverantwoordelijkheid
gestalte krijgt. Naar het oordeel van het kabinet vormen deze een
versterking van de rechtszekerheid van degene die op bijstand is
aangewezen, zonder afbreuk te doen aan de noodzakelijke vergroting van
de gemeentelijke beleidsmatige en financiële betrokkenheid.

Zoals in de toelichting op de nota van wijziging op verschillende
plaatsen wordt vermeld, staat het kabinet met deze wijzigingen geen
verlaging van de bijstandsniveaus voor ogen, maar een betere aansluiting
van de bijstandsverlening op de verschillen in omstandigheden van
bijstandsontvangers en op de plaatselijke uitvoeringsmogelijkheden. De
aan deze nota van wijziging verbonden financiële taakstelüng vloeit dan
ook niet voort uit een verlaging van het sociaal minimum maar wordt met
name mogelijk gemaakt door een betere afstemming op de omstandig–
heden van bijstandsontvangers en door de verminderde fraude–
gevoeligheid van de regelgeving.

De leden van de PvdA-fractie verwijzen naar hun inbreng in het
voorlopig verslag waarin zij een mogelijk onderscheid hadden aangeduid
tussen groepen bijstandsontvangers in de mate waarin de begeleiding
naar zelfstandige inkomensverwerving zinvol kan worden uitgeoefend. Zij
onderschrijven de reactie van het kabinet in de memorie van antwoord
dat zo'n onderscheid niettot verstarring moet leiden, maar achten
daarmee de zaak nog niet afgedaan. De intrekking van de Rww versterkt
naar hun inzicht een tendens dat de ABW een werkloosheidsregeling lijkt
te worden; de ABW is echter bedoeld als een laatste toevlucht.

In de memorie van antwoord heeft het kabinet aangegeven dat het door
de leden van de PvdA-fractie aangebrachte onderscheid naar

Tweede Kamer, vergaderjaar 1993-1994, 22 545, nr. 17



arbeidsmarktkansen zeker een herkenbare indeling geeft van verschil–
lende categorieën bijstandsontvangers. Het huidige wetsvoorstel biedt
naar het oordeel van het kabinet echter reeds voldoende mogelijkheden
om de aan de bijstand verbonden voorwaarden af te stemmen op de
mogelijkheden van de betrokkene om weer zelfstandig in het bestaan te
voorzien. Een verdergaande categorale regeling dan de huidige ontheffing
van de arbeidsvoorwaarden voor degenen van 57,5 jaar of ouder, acht het
kabinet niet wenselijk. Zo'n landelijk geregelde differentiatie kan naar het
oordeel van het kabinet onvoldoende rekening houden met de veelheid
van - onderling samenhangende - factoren die van belang zijn voor de
arbeidsmarktkansen van de betrokkene. Deze zou daarmee belemmerend
werken op het voorkomen van onnodig lange bijstandsafhankelijkheid.

Het kabinet meent dat het vervallen van de specifiek op werklozen
gerichte Rww in overeenstemming is met de brede functie van de
bijstand. Juist omdat de bijstand geen - voor werkloosheidsregelingen
typerende - specifieke toegangsvoorwaarden kent, dient de beoogde
activerende werking van de nieuwe Algemene bijstandswet te worden
gericht op groepen met een zeer verschillende positie op de arbeidsmarkt.
In het wetsvoorstel wordt dat beoogd door enerzijds als uitgangspunt te
laten gelden dat iedere bijstandsontvanger dientte trachten om
zelfstandig een inkomen te verwerven en anderzijds door de opdracht aan
de gemeente om de feitelijk gestelde voorwaarden op de persoonlijke
omstandigheden af te stemmen. Het kabinet meent dat een dergelijke
uitwerking van de uitkeringsvoorwaarden juist uitdrukking geeft aan het
sluitstukkarakter van de bijstand. Indien blijkt dat het arbeidsmarkt–
perspectief voor de bijstandsontvanger op afzienbare termijn gering is,
kunnen andere vormen van activering, die de bindende en zingevende
functie van deelname aan het reguliere arbeidsproces overnemen, in
beeld komen. Daartoe kan worden onderzocht of deelname aan
maatschappelijk nuttige activiteiten tot de mogelijkheden behoort. Dit is
niet alleen van belang vanwege de kansvergrotende werking van deze
activiteiten op de deelname aan toekomstige arbeid, maar ook ter
voorkoming en bestrijding van sociale uitsluiting en maatschappelijk
isolement.

Aan de kant van de uitkeringsrechten is, naar het oordeel van het
kabinet, de door de leden van de PvdA-fractie bepleite differentiatie
problematisch, zeker als die een categoraal karakter zou dragen.
Momenteel zijn de bijstandsrechten onafhankelijk van de arbeidsmarkt–
mogelijkheden van de betrokkene. Dit in beginsel absolute karakter van
het sociaal minimum acht het kabinet nog steeds een juist uitgangspunt.
Er is in de visie van het kabinet slechts aanleiding om de uitkeringsrechten
- in positieve of negatieve zin - aan te passen in de mate waarin de
betrokkene, gezien zijn mogelijkheden, inspanningen verricht om niet
meer uitkeringsafhankelijk te zijn.

Het kabinet is zich ervan bewust dat hiermee nog geen antwoord is
gegeven op de problemen van degenen die langdurig bijstandsafhankelijk
zijn. Het kabinet acht het niettemin bezwaarlijk om voor degenen die naar
verwachting gedurende langere tijd bijstandsbehoevend zullen zijn, de
uitkeringsniveaus categoraal hoger te stellen. Daarmee zouden juist voor
de groep die toch al grote belemmeringen heeft om de arbeidsmarkt te
betreden, daarnaast nog financiële barrières worden opgeworpen om
uitkeringsonafhankelijk te worden. Voor de betrokkenen zelf zou van een
dergelijk onderscheid in uitkeringsrechten ook een negatieve impuls
uitgaan om de arbeidsmarktkansen te vergroten. In de mate dat dit
gerealiseerd wordt, kan deze immers het risico lopen om de uitkerings–
rechten verminderd te zien worden.

Het kabinet acht het daarom meer gewenst om, waar langdurige
bijstandsafhankelijkheid tot financiële problemen leidt, daarmee in de
bijstandsverlening op individuele en niet-structurele basis rekening te
houden. Het instrument van de bijzondere bijstand is daartoe over het
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algemeen geëigend en biedt daarvoor, zo meent het kabinet, ook
voldoende mogelijkheden. Aangezien de bijzondere bijstand voor eigen
verantwoordelijkheid van de gemeente komt, is zij vrij daarin een eigen
beleid te ontwikkelen. Daarbij kan zij zonodig speciaal aandacht besteden
aan de positie van langdurig bijstandsafhankelijken. In het kader van de
decentralisatie van de bijzondere bijstand hebben gemeenten 100 miljoen
extra ontvangen.

Ook in het kader van de uitstroomincentives hebben de gemeenten
mogelijkheden om rekening te houden met de specifieke omstandigheden
van personen die langdurig bijstandsafhankelijk zijn. Bij hen is het zeker
van belang om een band met de arbeidsmarkt te verkrijgen of te
behouden. Het kan derhalve zinvol zijn om de premies met namete
richten op degenen, die ondanks bestaande belemmeringen, grote
inspanningen leveren om werk te aanvaarden en te behouden. Bij de
nadere invulling daarvan dienen de gemeenten er wel voor te waken dat
dergelijke premies niet averechts uitwerken op de aanvaarding van een
volledige werkkring. Daarvan zou sprake kunnen zijn als de premies het
karakter krijgen van een structurele aanvulling op de bijstandsuitkering.

Met betrekking tot het beleid gericht op versterking van de activerende
werking van de sociale zekerheid hebben de leden van de PvdA-fractie
begrepen dat nieuwe ontwikkelingen voorzienbaar zijn. Zij verzoeken om
een nadere uitwerking van een en ander.

In de nota van wijziging op het wetsvoorstel zijn een aantal belangrijke
wijzigingen aangebracht waardoor de activerende functie van de wet
sterker wordt benadrukt. Samenwerking met de Arbeidsvoorzienings–
organisatie is hiervoor van zodanig belang dat de regering van oordeel is
dat de wederzijdse samenwerking van beide instanties voor een effectief
activeringsbeleid een wettelijke verankering behoeft. Gemeenten en RBA
kunnen zelf bepalen op welke wijze zij deze samenwerking nader invullen.
Het kabinet heeft gekozen voor een aanpak waarin voor iedereen, voor
wie geen ontheffing van de arbeidsverplichtingen wordt gegeven, door
middel van een diagnosestelling van de arbeidsmarktkansen zal worden
bezien welke mogelijkheden bestaan en benut kunnen worden om deel te
nemen aan arbeid. Hoe dit onderzoek het meest doelmatig en inpasbaar
kan worden vormgegeven is een gezamenlijke bestuurlijke verantwoorde–
lijkheid van gemeenten en RBA. De vormgeving dient zodanig te zijn dat
het onderzoek, ook naar het oordeel van het RBA, op adequate wijze
inzicht geeft in de arbeidsmarktsituatie van de betrokkene en de - waar
nodig - te ondernemen stappen. Over de wijze waarop een en ander
wordt gerealiseerd moeten op regionaal of lokaal niveau nadere afspraken
worden gemaakt. Hieruit vloeit voort dat ook afspraken worden gemaakt
over zaken als het opstellen van individuele trajectplannen, waarin de
noodzakelijke stappen zijn vastgelegd om te komen tot arbeidsinpassing
en het bepaien van criteria op grond waarvan bijstandsontvangers in
aanmerking komen voor trajectbegeleiding of bemiddeling.

Ter bevordering van een planmatige aanpak van het activeringsbeleid
en de inzichtelijkheid daarvan zullen gemeenten de wijze van samen–
werking en nadere afspraken met de Arbeidsvoorzieningsorganisatie
jaarlijks in een uitvoeringsplan vastleggen.

Een ander nieuw element dat via de nota van wijziging wordt geïntrodu–
ceerd is de contractgedachte. Dit behelst een concretisering van tussen de
gemeenten, de Arbeidsvoorzieningsorganisatie en de betrokken cliënt
gemaakte afspraken gericht op de uiteindelijk beoogde arbeidsin–
schakeling. Via een dergelijk door alle partijen te ondertekenen «contract»
kan worden voorkomen dat misverstanden ontstaan over de verplich–
tingen die aan de uitkering verboden worden. Een meer uitvoerige
omschrijving van de wijze waarop de activerende werking wordt verstrekt,
is opgenomen in paragraaf 8 van de nota van wijziging.
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Deze leden hadden tevens begrepen dat het kabinet bereid is op korte
termijn experimenten te ontwikkelen met betrekking tot een decentrale
uitvoering en verantwoordelijkheid van de ABW. Zij vragen naar de stand
van zaken.

In de Sociale Nota 1994 is uiteengezet dat aan regionale besturen in de
gebieden die onder de Kaderwet Bestuur in Verandering vallen, op termijn
coördinerende en plannende bevoegdheden kunnen worden toegekend
inzake de ABW.

Met de regio Rotterdam/Rijnmond i.c. het Overleg Orgaan Rijnmond–
gemeenten (OOR) heeft het afgelopen jaar in het kader van de totstand–
koming van de Wet Bijzondere Bepalingen Rotterdam (WBBPR) overleg
plaatsgevonden over de uitvoering van de ABW. Met de totstandkoming
van het bijstandsakkoord en de beleidsbrief vernieuwing ABW wordt al
een belangrijk deel van deze voorstellen landelijk ingevoerd. Met de
beleidsbrief en de daaruit voortvloeiende nota van wijziging Herinrichting
ABW is een duidelijke keuze gemaakt voor uitvoering van de ABW door de
gemeenten. Dlt stelt noodzakelijkerwijs grenzen aan experimenten op
regionaal niveau. Desalniettemin is het kabinet van oordeel dat de
totstandkoming van de nieuwe provincie Rotterdam - en op termijn ook
regionale bestuursvormen in de andere Kaderwetgebieden - moet
worden benut voor een verdere bezinning op de taakverdeling in het
kader van de ABW en voor versterking van de zo noodzakelijke coördi–
natie van onderdelen van het bijstandsbeleid, in het bijzonder wat betreft
de uitstroombevordering en fraudebestrijding. Daarom beziet het kabinet
de wijze waarop in de ABW een experimenteerartikel neergelegd kan
worden, die het mogelijk maakt dat in de nieuwe provincie Rotterdam -
tijdelijk en op experimentele basis - een andere uitvoeringswijze van de
ABW plaatsvindt.

De leden van de PvdA-fractie onderschrijven de opvatting van het
kabinet over het belang van het concept sociale vernieuwing. Het gaat
deze leden echter te ver om de verbeterde samenwerking met de
arbeidsvoorziening in RBA-verband als voorbeeld te noemen. Juist ten
aanzien van deze samenwerking is volgens deze leden reden tot
ongerustheid. Zij vragen hen nader in te lichten over de samenwerking
tussen RBA en gemeenten met de nadruk op maatregelen ter verbetering
van de arbeidsmarktpositie van het cliëntenbestand van de sociale
diensten.

Op dit moment wordt in opdracht van het CBA en het ministerie een
inventarisatie uitgevoerd naar de vormen van samenwerking tussen
gemeenten, bedrijfsverenigingen en RBA's, waarvan de resultaten in juni
'94 beschikbaar zullen komen.

De leden van de PvdA-fractie vinden de reactie die in de memorie van
antwoord is gegeven op vragen van de leden van de fractie van Groen–
Links over het gemeentelijk inkomensbeleid in relatie tot de gemeentelijke
heffingen en het kwijtscheldingsbeleid te mager en deels achterhaald. In
de visie van de aan het woord zijnde leden kan een goed milieubeleid in
gevaar worden gebracht doordat de daaruit voortvloeiende lasten niet of
slechts voor een klein deel mogen worden kwijtgescholden.

In februari 1993 heeft de Vaste Commissie voor Financiën van de
Tweede Kamer aan de staatssecretaris van Financiën verzocht om de
Interdepartementale werkgroep Inkomensbeleid/kwijtscheldingsbeleid
(WIK) op te dragen advies uit te brengen over verruiming van het
gemeentelijke kwijtscheldingsbeleid. Die opdracht werd door hem
gegeven. De WIK heeft het bijstandsakkoord tussen Rijk en VNG meege–
nomen bij het opstellen van het advies. Ook heeft de WIK, als voort–
vloeisel uit afspraken van dat akkoord, de opdracht gekregen om de
regelingen rond het kwijtscheldingsbeleid uit te werken in relatie tot het
gemeentelijke bijstandsbeleid (waaronder hettoeslagenbeleid). Richtinge–
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gevend was de opdracht op het punt van vergroting van gemeentelijke
mogelijkheden.

Inmiddels is het het advies van de WIK afgerond. Gemeenten zouden
volgens dat advies de mogelijkheid krijgen naar boven af te wijken van de
rijkskwijtscheldingsnormen, dus in soepele zin. Het advies zal worden
aangeboden aan de Tweede Kamer nadat het kabinet een standpunt heeft
ingenomen. Dat zal op zeer korte termijn plaatsvinden.

De leden van de SGP-fractie staan, evenals de leden van de GPV-fractie,
positief tegenover het schrappen van het recht op ABW voor beneden-21-
jarigen. Zij vragen hoeveel jongeren momenteel een bijstandsuitkering
ontvangen. Ook de leden van de GPV-fractie informeren hiernaar. Ook
vragen deze leden naar de samenstelling van deze groep, waarbij zij met
name de aandacht vragen voor het aantal dat om psychische of sociale
problemen een bijstandsuitkering ontvangt.

Het kabinet acht het van belang erop te wijzen dat er geen sprake van is
dat voor degenen jonger dan 21 jaar het recht op bijstand komt te
vervallen. Met de thans aangeboden nota van wijziging blijft voor
degenen uit deze leeftijdsgroep onverkort een recht op bijstand bestaan,
waarvan het landelijk geregelde gedeelte is ontleend aan de kinderbijslag.
Voor zover de betrokkene hogere bestaanskosten heeft waarvoor deze
geen beroep op de ouders kan doen, kan deze recht doen gelden op
aanvullende bijzondere bijstand.

Zoals in de toelichting op de nota van wijziging vermeld, ontvingen eind
1992 14 000 jongeren van 18 tot 21 jaar een bijstandsuitkering, waarvan
het merendeel op grond van de Rww. Het kabinet gaat er vanuit dat met
de voorgenomen beleidswijzigingen - met name als gevolg van de
wijzigingen in de JWG - structureel nog slechts 4 900 personen jonger
dan 21 jaar een beroep op bijstand behoeven te doen. Dit aantal is
gebaseerd op het aantal personen dat ABW-sec ontvangt. In de
beschikbare statistieken wordt niet apart geregistreerd of de bijstand
wordt ontvangen wegens psychische of sociale problemen. Het aantal
personen dat ABW-sec ontvangt is hiervoor echter naar verwachting een
goede indicatie. Hierbij gaat het immers om personen, die vanwege in de
persoon gelegen belemmeringen van sociale of medische aard geen
verplichtingen krijgt opgelegd, gericht op de arbeidsinschakeling. Ultimo
1992 bedroeg het aantal 18-20 jarigen in de ABW-sec nog 3 100.

De leden van de SGP-fractie vrezen dat het, zonder een concretisering
van de uitzonderingssituaties waarin bijstand kan worden verleend,
mogelijk in de hand wordt gewerkt dat ouders hun verantwoordelijkheid
voor hun kinderen op de staat kunnen afwentelen. In het verlengde
hiervan merken deze leden op dat naar hun mening ouders die voortaan
de kosten van het levensonderhoud van hun kinderen moeten betalen,
weer in aanmerking moeten komen voor kinderbijslag.

Met de thans ingediende nota van wijziging wordt voor de betreffende
groep een uitkeringsregime voorgesteld waarin het landelijk geregelde
recht op bijstand beperkt blijft tot het niveau van de kinderbijslag. Er
bestaat recht op aanvullende, bijzondere bijstand als de betrokkene
hogere bestaanskosten heeft, mits deze daarvoor geen beroep op de
ouders kan doen. Als daarvan sprake is als gevolg van weigerachtigheid
van de ouders, wordt deze aanvullende bijstand op hen verhaald. Mede
omdat de aanvullende bijstand als bijzondere bijstand geheel voor
rekening van de gemeenten komt, mag worden verwacht dat zij slechts tot
bijstandsverlening zullen besluiten als zij zich ervan hebben vergewist dat
de betrokkene inderdaad niet op de ouders kan terugvallen en, als dat
inderdaad het geval is, vervolgens in de vorm van verhaal de ouders
zullen aanspreken op hun onderhoudsplicht. Van een afwenteling van
deze onderhoudsplicht op de staat is derhalve geen sprake.
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Omdat slechts de aanvullende, bijzondere bijstand op de ouders kan
worden verhaald, leidt deze uitkeringssystematiek tot materieel dezelfde
situatie als wanneer de ouders in zo'n situatie in aanmerking zouden
komen voor kinderbijslag.

Met betrekking tot de vragen van deze leden met betrekking tot de
toereikendheid van het aantal garantieplaatsen in de JWG moge worden
verwezen naar het wetsvoorstel tot wijziging van de JWG (Kamerstukken
II, 1993/94, 23 435) en de daarop betrekking hebbende parlementaire
behandeling.

In de voorstellen, zoals gepresenteerd in de brief van 21 april 1993, zien
de leden van de SGP-fractie goede aanknopingspunten om de fraude–
gevoeligheid minder te maken, zij het dat zij op een aantal punten wel
vragen hebben. Deze leden zijn van oordeel dat de voorgestelde syste–
matiek voor de beneden-27-jarigen een fundamentele wijziging betekent,
die op een deugdelijke en overtuigende argumentatie moet berusten. Zij
misten echter argumenten dat alleenstaanden financieel ook daadwer–
kelijk met een 50-procentsuitkering kunnen rondkomen.

De in de bijgaande nota van wijziging opgenomen uitkerings–
systematiek wijkt op onderdelen belangrijk af van de voorstellen waarop
de vraag van deze leden betrekking heeft. Zo is de leeftijdsgrens van 27
jaar vervallen die nog wel was opgenomen in de brief van 21 april 1993.
Met de landelijk genormeerde uitkeringen wordt niet langer beoogd voor
alle situaties volledig in de noodzakelijke bestaanskosten te voorzien. De
wettelijk vastgelegde uitkeringsnormen beperken zich tot een niveau dat,
zonder nadere differentiatie, over het algemeen kan worden geacht ten
minste noodzakelijk te zijn. De gemeente kan daarop een aanvulling
verlenen als zij, op grond van de omstandigheden van de betrokkene en
gezien de plaatselijk geldende verordening, tot het oordeel komt dat de
noodzakelijke bestaanskosten op een hoger niveau liggen dan waarin de
landelijk genormeerde uitkering voorziet. Daarbij geldt voor «echte»
alleenstaanden en alleenstaande ouders een wettelijk gegarandeerde
aanvulling van 20%. Zoals in de toelichting op de nota van wijziging
vermeld, is er dus geen sprake van dat het kabinet van oordeel zou zijn
dat een 50-procentsuitkering voor alleenstaanden over het algemeen
toereikend zal zijn.

Deze leden vragen vervolgens in hoeverre de leeftijdsgrens van 27 jaar
kan worden verdedigd en of deze in het licht van het verbod op leeftijds–
discriminatie kan worden gehandhaafd. Zij vragen voorts in hoeverre de
voorgestelde uitkeringsstructuur voor degenen van 27 jaar of ouder
minder fraudegevoelig is dan de huidige regeling.

In de thans voorgestelde landelijke uitkeringssystematiek vervalt het
onderscheid waarnaar de leden van de SGP-fractie verwijzen. In de
toelichting op de nota van wijziging waarin de nieuwe uitkeringsstructuur
wordt voorgesteld wordt uitgebreid ingegaan op de handhaafbaarheid en
fraudebestendigheid van de regelgeving. Het kabinet verwacht van de
nieuwe uitkeringsstructuur aanzienlijke verbeteringen voor de handhaaf–
baarheid. Verwezen moge hiervoor worden naar de betreffende
paragrafen in de toelichting op de nota van wijziging.

De leden van de fractie van de SGP stellen de vraag of er voor wat
betreft de uitstroompremies ter vervanging van de vrijlatingsbepalingen,
geen landelijke marges moeten worden vastgesteld, waarbinnen
gemeenten de vrijheid krijgen om uitstroompremies te verstrekken. De
leden van de GPV-fractie stellen ten aanzien van dit onderwerp de vraag
hoe vrij gemeenten straks zullen zijn bij het voeren van een eigen beleid
met uitstroompremies, en of het de bedoeling is dit beleid met landelijke
normering toch weer in te perken.
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In dit verband dient allereerst te worden opgemerkt dat dit onderdeel
van de herinrichting ABW vooruitlopend op de herinrichting is geregeld
via de Tijdelijke wet stimulering sociale verniewing. De maatregel treedt
per 1 juli 1994 in werking. In de gewijzigde vrijlatingsregeling is voorzien
in een limitering van het bedrag aan premies dat bij de verlening van
bijstand buiten beschouwing kan blijven. Deze begrenzing heeft uiteraard
alleen betekenis zolang de betrokkene nog uitkeringsafhankelijk is. Het
kabinet verwacht dat deze begrenzing in de bijstandswet ook een
regulerende werking zal hebben ten aanzien van premies die worden
verstrekt bij aanvaarding van werk waarmee de betrokkene zodanige
inkomsten verwerft dat deze geen uitkering meer behoeft.

De leden van deze fractie vragen tevens of het niet mogelijk of wenselijk
is dat ten onrechte verkregen bijstandsuitkeringen die niet via de
administratiefrechtelijk weg kunnen teruggevorderd, via een civielrechte–
lijke procedure teruggekregen kunnen worden.

Terugvordering van bijstandsgelden is slechts mogelijk in de situaties
die in de wet worden genoemd. Deze vormen een uitputtende
opsomming van omstandigheden waarin inderdaad sprake is van ten
onrechte ontvangen bijstandsuitkeringen. Zij kunnen worden beschouwd
als een in administratiefrechtelijke wetgeving vastgelegde concretisering
van het civielrechtelijke begrip onrechtmatige daad. Hiermee heeft de
wetgever aangegeven dat er volgens de huidige opvattingen geen
aanleiding is om in niet genoemde situaties tot terugvordering over te
gaan of tot hogere bedragen dan volgens de terugvorderingsbepalingen
mogelijk is.

Ook ten aanzien van de feitelijke realisatie van hetterugontvangen van
de bijstandsgelden biedt het civiele recht geen mogelijkheden die de
administratiefrechtelijke procesgang ontbeert. De gemeente kan bij de
uitvoering van de terugvordering alle rechtsmiddelen van een civielrech–
telijke procedure benutten. De beperkingen die bij terugvordering gelden,
zijn anderzijds ook van toepassing bij een civielrechtelijke procedure.
Daarbij is met name de bescherming van de beslagwetgeving van belang.

Naar het oordeel van het kabinet is er derhalve geen aanleiding om te
veronderstellen dat de civielrechtelijke weg grotere mogelijkheden biedt
om de terugvordering van ten onrechte ontvangen bijstand te realiseren
dan de huidige administratiefrechtelijke procedure.

De leden van de SGP-fractie vinden het binnen zekere grenzen
acceptabel dat, als inherent gevolg van decentralisatie, verschillen tussen
gemeenten gaan optreden. Zij vragen hoe kan worden voorkomen dat het
beleid per gemeente te sterk gaat verschillen.

Het kabinet meent dat voor het antwoord op deze vraag kan worden
verwezen naar de toelichting op de nota van wijziging waarin uitgebreid
wordt ingegaan op de aspecten van rechtszekerheid en rechtsgelijkheid.

De verplichting tot het opstellen van gemeentelijke plannen en
verslagen van uitvoering kunnen naar het oordeel van de leden van de
fractie van de SGP een nuttig instrument zijn. Wel vragen deze leden in
hoeverre deze plannen door de rijksoverheid worden gecontroleerd en
beoordeeld. Overigens vonden deze leden het merkwaardig dat aan de
opstelling van deze plannen en verslagen een prijskaartje hangt van 160
mln. Zij vragen om aannemelijkte maken dat met het opstellen van
plannen en verslagen de uitvoering tegelijk ook doelmatiger zal verlopen
zodat 160 mln. kan worden bespaard. Ook de leden van de GPV-fractie
vragen om een nadere onderbouwing van dit bedrag.

Ten aanzien van de controle en beoordeling van de plannen en
verslagen staat het kabinet het volgende voor ogen. Mede gelet op
hetgeen in paragraaf 11 van de toelichting bij de nota van wijziging is
aangegeven, zijn de plannen en verslagen vooral van belang voor de
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gemeenten zelf en hebben zij met name een functie in het verbeteren van
de uitvoeringspraktijk. Het Rijk beperkt de controleactiviteiten tot de
vaststelling of er een door het gemeentebestuur vastgesteld plan resp.
verslag aanwezig is, waarin tenminste het gemeentelijk beleid terzake van
fraudebestrijding en uitstroom is geëxpliciteerd, resp. wordt verantwoord.
Met name zal het moeten gaan over de manier waarop de gemeente
vaststelt of aan de informatieverplichting is voldaan (goede selectie bij de
toegangspoort met preventief effect op het ontstaan van fraude) en over
het beleid bij de opsporing en bij de strafrechtelijke of bestuursrechtelijke
afdoening ingeval van niet nakomen van deze verplichting. Het Rijk stelt
geen verdere kwaliteitseisen.

Daarnaast kan het Rijk, in het kader van het doelmatigheidstoezicht,
gebruik maken van de plannen en verslagen voor de beoordeling van de
doeltreffendheid van de wetsuitvoering. Dit is mogelijk als de plannen en
verslagen aan bepaalde nader door de minister aan te geven
voorwaarden voldoen. Indien gemeenten op deze manier informatie
kunnen leveren over de uitvoering ontstaat de mogelijkheid voor een
meer afstandelijk toezicht. Indien dat niet het geval is, zal het Rijk op een
andere wijze haar informatie dienen te verkrijgen, zoals door rechtstreeks
onderzoek. Indien niet voldaan wordt aan de wettelijke vereisten inzake de
plannen en verslagen danwel aan de vereiste doelmatigheid van de
wetsuitvoering, heeft het Rijk de mogelijkheid om door middel van een
Algemene Maatregel van Bestuur op grond van artikel 143, vierde lid,
maatregelen te treffen.

Het bedrag van 160 miljoen is het verschil tussen een geraamde
besparing van 200 miljoen en een tegemoetkoming aan de gemeenten
van 40 miljoen voor de met uitvoeringsbeleidsplannen en– beleids–
verslagen samenhangende kosten. Deze geraamde besparing van 200
miljoen heeft een tentatief karakter en is als volgt onderbouwd.

In 1993 zijn uit diverse bronnen signalen ontvangen dat de bijstands–
fraude in de afgelopen jaren groter was dan aanvankelijk is verondersteld.
In de voortgangsrapportage 1993 aan de kamer-commissie ISMO is reeds
melding gemaakt van het grote aantal gevallen van witte fraude op basis
van het onderzoek naar de belastingsignalen. Uit het ITS-rapport Fraude
en fraudebestrijding (1993) blijkt dat de feitelijke witte fraude bij de
gemeenten (8% van het aantal bijstandscliënten; onderzoek belasting–
signalen) een veelvoud bedraagt van de geconstateerde witte fraude
(1,5% van het aantal bijstandscliënten). Aangenomen mag worden dat ook
bij zwarte fraude en fraude met leefvormen de feitelijke omvang een
veelvoud is van de geconstateerde fraude. Een belangrijke oorzaak is
gelegen in het onvoldoende op elkaar afgestemd zijn van fraude-alertheid,
opsporing en afhandeling van fraude, zowel binnen de organisatie van de
sociale dienst als in haar relatie met derden. Dit is ook een bevinding uit
het onderzoek in 1993 van de Commissie Van der Zwan. Als voorbeeld
geldt dat deze commissie heeft vastgesteld dat gemeenten bepaalde voor
de hand liggende controle-activiteiten bij de aanvraag van bijstandsuitke–
ringen niet verrichten. Door op meer systematische wijze controle– en
andere handhavingsactiviteiten op te nemen in een uitvoeringsplan kan
de doelmatigheid van het handhavingsbeleid worden vergroot. Gelet op
de gebleken omvang van de fraude in de bijstand kan door een algemene,
op de doelmatigheid gerichte maatregel als het uitvoeringsbeleidsplan en
–beleidsverslag, een belangrijke besparing op de uitkeringen worden
gerealiseerd.

De leden van de SGP-fractie staan positief tegenover het vergroten van
de gemeentelijke financiële verantwoordelijkheid bij de uitvoering van de
ABW door een wijziging van de verhouding tussen Rijk en gemeenten in
80:20. Zij vragen welke besparingen het kabinet hiermee denkt te bereiken
en welke de financiële gevolgen zijn voor individuele gemeenten, waarbij
deze leden van mening zijn dat negatieve herverdelingseffecten zoveel
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mogelijk dienen te worden vermeden. De leden van de GPV-fractie vragen
of de VNG nog steeds tegen een 80/20 verhouding is, ook nader de
onderhavige voorstellen zouden zijn gerealiseerd die een grotere
gemeentelijke beleidsvrijheid impliceren.

Deze nota van wijziging leidt - na de overgangsperiode waarin de
toeslagen nog op de gebruikelijke wijze in aanmerking komen voor
rijksvergoeding –tot een aanmerkelijke vergroting van de gemeentelijke
financiële betrokkenheid bij de bijstandsverlening. Daarmee is hetgeen
het kabinet bij het voornemen van een 80/20-verhouding voor ogen stond
bereikt en wei langs een weg waarbij de grotere financiële betrokkenheid
gepaard gaat met een navenante uitbreiding van de gemeentelijke
beleidsmatige verantwoordelijkheid.

In de toelichting op de nota van wijziging wordt naar het oordeel van
het kabinet reeds afdoende ingegaan op de vraag van deze leden naar de
herverdeelaspecten.

Tot slot verzoeken de leden van de fractie van de SGP om een financieel
overzicht van de effecten van de verschillende voorstellen die het kabinet
in zijn brief van 21 april 1993 heeft aangekondigd. Met name vragen deze
leden om de samenstelling van de besparing van 440 mln en in hoeverre
rekening is gehouden met mogelijke extra kosten voor gemeenten nu die
meer eigen beleidsvrijheid krijgen. Ook de leden van de GPV-fractie
vragen cm nader aan te geven hoe de raming van de genoemde
structurele besparing van 440 mln is onderbouwd.

De toelichting op de nota van wijziging bevat een uitgebreide paragraaf
over de actuele budgettaire aspecten van de voorgenomen maatregelen,
waarin ook wordt ingegaan op de uitvoeringskosten. Het kabinet zou voor
de beantwoording van deze vragen daarnaar willen verwijzen.

In relatie tot de voornemens ten aanzien van de jongerenuitkeringen
stellen de leden van de GPV-fractie de vraag of vroeggehandicapten die
geen arbeid hebben, niet aan hun lot worden overgelaten. Zij vragen of
juist voor hen niet met extra intensiteit moet worden gewerkt aan
toeleiding naar de arbeidsmarkt.

De huidige AAW kent voor vroeggehandicapten een bijzondere regeling.
Zij zijn gevrijwaard van de eis van feitelijke inkomensderving. In het
wetsvoorstel tot wijziging van de kring van gerechtigden en van de
grondslagvaststelling in de AAW (Kamerstukken II, 1992/93, 22 968) stelt
het kabinet voor om de huidige bijzondere positie van vroeg–
gehandicapten in de AAW te handhaven. Dit betekent dat de uitkerings–
rechten van deze jongeren ongewijzigd blijft, uiteraard met inachtneming
van de verdere parlementaire behandeling van dit wetsvoorstel. Voor wat
betreft de inspanningen gericht op de toeleiding naar de arbeidsmarkt kan
het volgende worden opgemerkt. De bestaande instrumenten voor
toeleiding naar de arbeidsmarkt, zoals bijvoorbeeld neergelegd in de Wet
arbeid gehandicapte werknemers (WAGW), zijn ook op de vroeg–
gehandicapten van toepassing. In de Jeugdwerkgarantiewet is sinds 1
januari 1993 de volledige uitsluiting van arbeidsongeschikte jongeren
opgeheven. De sluitende aanpak van de JWG geldt weliswaar niet voor
deze jongeren, maar deelname is wel op vrijwillige basis mogelijk.

De JWG-organisatie kan een volledig arbeidsongeschikte jongere, met
een positief advies van de Gemeenschappelijke Medische Dienst, op zijn
verzoek een plaats aanbieden. Op deze wijze kan ook voor volledig
arbeidsongeschikte jongeren in het kader van de JWG worden bijge–
dragen aan het verbeteren van diens arbeidsmarktpositie.

In het kader van het wetsvoorstel-aanpassing van de Organisatiewet
Sociale Verzekering (Kamerstukken II, 1992/93, 23 141), dat inmiddels
door de Tweede Kamer is aanvaard, wordt voorts de samenwerking
tussen uitkeringsinstantie en Arbeidsvoorzieningsorganisatie versterkt en
worden belangrijke impulsen gegeven aan de individuele gevals–

Tweede Kamer, vergaderjaar 1993-1994, 22 545, nr. 17 11



behandeling van uitkeringsgerechtigden. Ook deze nieuwe werkwijze zal,
zo verwacht het kabinet, positieve effecten hebben op de arbeidstoe–
leiding van vroeggehandicapten.

Naar aanleiding van de brief van 21 april 1993 over de voortgang van de
herinrichting ABW stellen de leden van de GPV-fractie voorts een aantal
vragen met betrekking tot de gevolgen van de voorgenomen bijstands–
maatregelen voor personen onder de 21 jaar voor de kinderbijslag en de
WSF. Allereerst is deze leden niet duidelijk welk regime zal gelden voor
degenen die te maken krijgen met de verlengde zoektijd voor de JWG.
Voorts vragen zij of het voornemen bestaat de leeftijdsgrens in de AKWte
verhogen van 18 naar 21 jaar en welk uitkeringspercentage daarbij geldt.
Tenslotte informeren zij of deze verandering van het bijstandsregime ook
geen gevolgen dient te hebben voor de WSF, zodat de ouder–
afhankelijkheid daarin sterker zichtbaar zou kunnen worden gemaakt.

Ten aanzien van werkloze schoolverlaters van 18 tot 21 jaar in de
verlengde zoektijd van de JWG stelt het kabinet voor de kinderbijslag
gedurende maximaal twee kalenderkwartalen uitte breiden. De hoogte
van die kinderbijslag zal, zoals dat voor alle kinderen van 18 jaar en ouder
geldt, 100 procent van de basiskinderbijslag bedragen. Dit voorstel tot
wijziging van de AKW maakt onderdeel uit van een nota van wijziging op
het wetsvoorstel-lnvoeringswet herinrichting ABW, die het kabinet op
korte termijn aan de Kamer hoopt te kunnen aanbieden. De wijziging heeft
betrekking op het overgangsrecht-AKW dat in 2004 afloopt. Het ligt niet in
het voornemen van het kabinet de algemene leeftijdsgrens in de AKW te
verhogen van 18 naar 21 jaar.

Met de kanttekening dat op dit punt de huidige nota van wijziging
aanmerkelijk afwijkt van de oorspronkelijke voornemens, vormen naar het
oordeel van het kabinet de wijzigingen in de bijstand voor personen
jonger dan 21 jaar als zodanig geen aanleiding voor aanpassingen in de
Wet op de studiefinanciering. Het voorgestelde bijstandsregime beoogt
immers een ondersteuning te zijn van het beleid dat erop is gericht dat
jongeren die daartoe in staat zijn, een eigen inkomen verwerven door
deelname aan of voorbereiding op de arbeidsmarkt. Jongeren die
studeren kunnen voor hun levensonderhoud een beroep doen op de WSF.
Het thema van ouderinkomensafhankelijkheid komt op grond van
zelfstandige overwegingen aan de orde in het kader van de Wet op de
studiefinanciering. Hiervoor kan worden verwezen naar het op 7 maart bij
de Tweede Kamer aanhangig gemaakte wetsvoorste! «Student op eigen
benen» (23 634).

Deze leden geven vervolgens aan in te stemmen met het voornemen de
regeling voor de groep 21- tot 27-jarigen aanmerkelijk te vereenvoudigen.
Door het laten vervallen van een aantal criteria kan een helderder
normsystematiek worden bereikt. Het is deze leden niet erg duidelijk
geworden waartoe dit in concreto leidt.

Ook op het punt van de uitkeringssystematiek voor de boven-21-jarigen
zijn de kabinetsvoorstellen ingrijpend aangepast. Het kabinet meent dat
met de nota van wijziging en de daarbij behorende toelichting deze vraag
van de leden van de GPV-fractie afdoende wordt beantwoord.

De leden van de GPV-fractie achten het op zichzelf beschouwd een goed
te verdedigen lijn dat het onderscheid tussen alleenwonenden en
woningdelers zal vervallen en dat slechts degene die alleen op een adres
woont nog in aanmerking komt voor een alleenstaandennorm. Zij wijzen
er op dat zo wel een zware wissel wordt getrokken op de betrouwbaarheid
van het bevolkingsregister.

Hoewel de thans voorgestelde regeling op dit punt afwijkt van de
aanvankelijk voorgenomen uitkeringssystematiek, blijft-zij het niet voor
de landelijk geldende norm, maar voor de gemeentelijke toeslag - de

Tweede Kamer, vergaderjaar 1993-1994, 22 545, nr. 17 12



woonsituatie van de betrokkene van belang voor de hoogte van de
bijstand. Ook voor de beoordeling of de betrokkenen als partners moeten
worden aangemerkt, vormt de huisvestingssituatie een doorslaggevend
criterium. De huisvesting als zodanig blijkt in de praktijk doorgaans een
omstandigheid die door de gemeenten relatief goed kan worden
gecontroleerd. Zoals in de toelichting op de nota van wijziging vermeld,
vormt de inschrijving in de bevolkingsadministratie in beginsel het
uitgangspunt voor de vaststelling daarvan. Omdat deze niet altijd een
getrouw beeld geeft van de feitelijke situatie, kan het in voorkomende
gevallen geboden zijn een nader onderzoek in te stellen of zal de
betrokkene er zelf op wijzen dat zijn woonsituatie niet in overeen–
stemming is met de formele registratie, bijvoorbeeld omdat een vorige
bewoner zich niet heeft laten uitschrijven.

Voor de landelijke normering is alleen de leefvorm van beiang.
Ongeacht de woonsituatie geldt voor de alleenstaanden en alleenstaande
ouders een landelijk geregelde uitkering van 50 respecievelijk 70 procent.
In de gemeentelijke verordening zal worden opgenomen dat voor de
alleenwonenden onder hen, een toeslag van 20 procent geldt. Zoals in de
toelichting vermeld, is dit niet alleen een goed uitvoerbaar criterium, maar
heeft een beoordeling daarvan ook al plaatsgevonden in het kader van de
toets op de aanwezigheid van een eventuele partner.

De leden van de SGP vragen naar de gronden van de regering om aan
te nemen dat gemeenten met betrekking tot fraudebestrijding betreffende
de woonsituatie in een betere positie verkeren dan de rijksoverheid met
landelijke regelgeving. Volgens deze leden zullen de plaatselijke omstan–
digheden toch nauwelijks bepalend zijn voor de vraag of iemand fraude
pleegt.

De vraag of iemand fraude pleegt zal, uitzonderingen daargelaten,
inderdaad nauwelijks afhangen van de plaatselijke situatie. Het gaat
echter om de vraag wie beter in staat is om een woonsituatie te beoor–
delen en de daarbij horende uitkering daar op af te stemmen. De
gemeente moet het beste in staat worden geacht dit te beoordelen. Deze
vraag houdt wel verband met de plaatselijke situatie. Met landelijke
regelgeving blijkt het niet goed mogelijk om fraudebestendige criteria te
formuleren die verband houden met de woonsituatie en kan moeilijk
rekening worden gehouden met verschillen tussen gemeenten waar het
gaat om de noodzaak en uitvoerbaarheid van bepaalde differentiaties.
Gemeenten kunnen bij het bepalen van het plaatselijke beleid rekening
houden met de eigen uitvoeringsmogelijkheden en de handhaafbaar–
heidsaspecten. Zij kunnen zodanig nadere onderscheidingen aanbrengen
dat deze aansluiten bij de mogelijkheden om de opgave van de cliënt op
zijn juistheid te toetsen of bij derden te verifiëren.

Deze leden vragen de regering verder de stelling hard te maken dat
gemeenten onvoldoende controleren of de presentatie van de onderlinge
relatie in overeenstemming is met de werkelijkheid.

Naast het feit dat gemeenten zelf aangeven geen of een lage prioriteit te
geven aan de bestrijding van leefvormenfraude, blijkt onder meer ook uit
onderzoek dat gemeenten op dit punt tekort schieten. Zo blijkt uit het
onderzoek dat is ingesteld door de commissie van der Zwan ondermeer
dat in slechts 40% van de aanvragen bewijsstukken voor de woonsituatie
in de dossiers zijn aangetroffen en dat slechts in 25% van de dossiers
kopieën van het huurcontract zijn aangetroffen. Uit dit onderzoek is ook
gebleken dat slechts eenderde van de gemeenten bij de aanvraag–
behandeling gebruik maakt van huisbezoek als middel om ter plaatse een
indruk te krijgen van de woon– en leefsituatie.
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2. De uitgangspunten van de ABW

De leden van de CDA-fractie stellen vast dat een erkenning van
maatwerk en een beter uitvoerbare en minder fraudegevoelige ABW kan
leiden tot een veranderde normsystematiek, zoals door deze leden reeds
in het voorlopig verslag werd voorgesteld. Deze leden willen nogmaals
uitdrukkelijk stellen dat voor hen een bijstandsuitkering een behoefte–
uitkering is, gebaseerd op de inkomsten van de leefeenheid. Daarom
begrijpen zij de argumenten in de memorie van antwoord niet dat een
50-procentsnorm niet haalbaar is. Een dergelijke norm hoeft volgens de
leden van de CDA-fractie de rechtszekerheid niet aan te tasten.

Het kabinet is van mening dat de nieuwe uitkeringssystematiek die in de
nota van wijziging wordt voorgesteld de door deze leden beoogde
effecten heeft, met name wat betreft de verdeling van de bewijslast.

In zijn reactie in de memorie van antwoord op het voorgestelde
50-procentssysteem ging het kabinet ervan uit dat deze leden daarmee
vooral een vermindering van de fraudegevoeligheid beoogden te bereiken
en niet zozeer een uitbreiding van de mogelijkheden tot het leveren van
maatwerk of een vergroting van de gemeentelijke beleidsruimte. Bij
handhaving van het beginsel van een volledige landelijke normering zou
een 50-procentssystematiek een complicering van de regelgeving en de
uitvoeringspraktijk met zich brengen. De bezwaren van het kabinet waren,
zoals in de memorie van antwoord aangegeven, daarbij vooral gericht op
het in het voorstel opgenomen element dat ook voor partners een
50-procentsnorm geldt. Gevreesd moet worden dat hiervan een, ook door
deze leden niet bedoelde, suggestie van individualisering van uitkerings–
rechten uitgaat. Een gesplitst uitkeringsstelsel leidt daarnaast tot een
aanzienlijke verzwaring van de uitvoeringslasten voor de gemeenten.

De leden van de CDA-fractie hebben voorts behoefte aan een nadere
verduidelijking van de hoge uitvoeringslasten bij een veranderde
normensystematiek. Gemeenten geven immers, aldus deze leden, aan dat
door de verfijnde centrale sturing er ook een grote werklast op hun
schouders rust.

Aangezien de voorstellen die bij nota van wijziging worden gedaan ten
opzichte van de eerdere voorstellen ingrijpend zijn herzien en een
aanmerkelijk breder karakter hebben, moge voor wat betreft het aspect
uitvoeringskosten worden verwezen naar paragraaf 15.7 van de
toelichting op de nota van wijziging.

De leden van de CDA-fractie kunnen zich niet aan de indruk onttrekken
dat aan de bewijslast van de cliënt nog onvoldoende vorm is gegeven en
dat de controleerbaarheid van de gegevens door de diensten en de
bevoegdheden van de diensten te wensen overlaat. Met het oog op de
rechtszekerheid en rechtvaardigheid achten de leden van de CDA-fractie
een juiste toetsing van gegevens van essentieel belang. Deze leden
verzoeken om een nadere reactie op een vraag die zij hieromtrent in het
voorlopig verslag hadden gesteld met betrekking tot de koppeling van
bestanden.

Met de onderhavige nota van wijziging wordt op een aantal punten de
bewijspositie van de gemeente belangrijk versterkt. In zijn algemeenheid
komt dit tot uitdrukking in de nieuwe aanvraagbepalingen, waarin het
uitgangspunt is dat het in beginsel de plicht van de aanvrager is om aan
te tonen dat deze met recht een beroep op bijstand doet. De volledig
opnieuw opgezette bepalingen betreffende de aanvraag om en voort–
zetting van de bijstand sluiten hierbij aan op de Algemene wet bestuurs–
recht, waarin dit uitgangspunt reeds is neergelegd. Een aanvraag om
bijstand wordt niet door de gemeente in behandeling genomen als de
betrokkene onvoldoende gegevens heeft verstrekt die nodig zijn om het
recht op bijstand te kunnen vaststellen. Een beslissing op de aanvraag
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wordt in beginse! pas genomen als de gemeente de door de aanvrager
verstrekte gegevens bij derden heeft geverifieerd. Het karakter van de
bijstand als laatste voorziening brengt echter met zich mee dat deze
uitgangspunten niet onverkort kunnen worden toegepast. Om de
betrokkene niet in zijn bestaansvoorziening te bedreigen, zal het soms
noodzakelijk zijn bij wijze van voorschot bijstand toe te kennen voordat
alle gegevens zijn gecontroleerd. Het is noodzakelijk om in dit verband
een voorziening te treffen voor degenen die zonder toereikende reserves
een beroep op bijstand doen. De mogelijkheid van voorschotverlening die
het wetsvoorstel reeds kende, wordt daartoe gehandhaafd. Om de
redenen die in de toelichting op de nota van wijziging worden vermeld,
acht het kabinet het daarbij wel wenselijk om de gemeenten volledig
financieel verantwoordelijk te laten zijn voor de eventuele verlening van
een voorschot. Ook acht het kabinet het niet verantwoord om de
aanvrager om bijstand gedurende een zeer lange periode in onzekerheid
te laten over zijn aanvraag. Ook als nog geen volledige controle heeft
kunnen plaatsvinden, dient de gemeente een beslissing te nemen
alvorens de beslistermijn is verlopen.

Naast de gewijzigde uitkerïngssystematiek, waarop in het bovenstaande
reeds is ingegaan, wordt ook het partnerbegrip ingrijpend aangepast
teneinde de gemeenten beter in staat te stellen om degenen die feitelijk
een gezamenlijke huishouding voeren, ook als zodanig te kunnen
aanmerken. De toelichting op de nota van wijziging gaat hierop uitgebreid
in, zodat daarnaar wordt verwezen.

Voor de bestrijding van de inkomens– en vermogensfraude worden het
aantal informatieplichtige instanties uitgebreid. Vooral ten aanzien van de
vermogenstoets verkrijgen de gemeenten daarmee thans nog ontbre–
kende mogelijkheden van controle.

Een volledige uitbanning van de fraude zal echter niet mogelijk zijn. Dat
is slechts mogelijk door juist die elementen uit de regelgeving te
verwijderen, die kenmerkend zijn voor de bijstand. Zoals hierboven
aangegeven, brengt het karakter van de bijstand het tevens met zich mee
dat, ter bescherming van degenen die een rechtmatig beroep op uitkering
doen, ook een uitkering moet worden verstrekt alvorens een volledige
controle heeft plaatsgevonden. Dit neemt echter niet weg dat het kabinet
van oordeel is dat met de hierboven genoemde aanpassingen in het
wetsvoorstel de gemeenten een uitgebreid instrumentarium ter
beschikking krijgen om de fraude te bestrijden.

De leden van de PvdA-fractie hadden kennisgenomen van het standpunt
van het kabinet dat een normensystematiek die uitgaat van een basisnorm
per individu op zich voorstelbaar is. Daarbij dienen de vast te stellen
uitkeringsbedragen, aldus het kabinet, te voldoen aan de uitgangspunten
van de bijstandsverlening. Naar het oordeel van deze leden wordt hier
onder andere gedoeld op rechtsgelijkheid en rechtszekerheid voor
bijstandsgerechtigden. Binnen dit kader en hiervan uitgaande zagen deze
leden nadere voorstellen van het kabinet met vertrouwen tegemoet.

In het bovenstaande is, in antwoord op vragen van de CDA-fractie,
reeds ingegaan op de gedachte van een systeem van basisnormen die in
het voorlopig verslag ook door de leden van de PvdA-fractie naar voren is
gebracht.

Zoals in de toelichting op de nota van wijziging uitgebreid aan de orde
wordt gesteld, behoeft in het kader van de nieuwe uitkeringssystematiek
een beperking van de landelijke normering en een uitbreiding van de
gemeentelijke verantwoordelijkheid geen afbreuk te doen aan de
rechtszekerheid en rechtsgelijkheid. De door de gemeenten te verlenen
toeslagen blijven immers uitkeringen op grond van de nieuwe Algemene
bijstandswet. De betrokkene kan daarop recht doen gelden als hij van
oordeel is dat zijn bestaanskosten hoger liggen dan de landelijk genor–
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meerde uitkering. Dit recht kan hij zonodig in bezwaar en beroep
afdwingen.

De leden van de fractie van de PvdA hadden begrepen dat het kabinet
met het onderhavige wetsvoorstel niet de principiële keuzes ter discussie
stelt die in 1965 zijn gemaakt en die mede inhouden dat de overheid het
zich tot haar taak rekent de burger te vrijwaren van behoeftigheid. Deze
leden hebben behoefte te vernemen wat volgens het kabinet onder de
overheid moet worden verstaan.

Met het huidige wetsvoorstel blijft het een plicht van de overheid om
zorg te dragen voor toereikende bijstandsverlening. De verschillende
bestuurslagen hebben hierin elk hun eigen verantwoordelijkheid. De
rijksoverheid heeft vooral tot taak zorg te dragen voor de algemene
kaders, waaronder de afstemming op het landelijke inkomens– en
arbeidsmarktbeleid. Aan de gemeenten is de feitelijke uitvoering
opgedragen. Zij hebben in dat kader de primaire verantwoordelijkheid
voor de nadere invulling van de landelijke regelgeving en de toepassing in
het individuele geval.

Zoals uit de geschiedenis van de Algemene Bijstandswet blijkt, is de
verantwoordelijkheidsverdeling tussen de verschillende bestuurslagen
geen statisch gegeven, maar afhankelijk van de omstandigheden en de
inzichten hoe een doeltreffende bijstandsverlening kan worden bereikt.
Het kabinet is van oordeel dat in de huidige situatie de landelijke overheid
in belangrijke mate dient terug te treden met betrekking tot de
afstemming van de hoogte van de bijstand op de individuele omstandig–
heden van de belanghebbende en de gemeenten een grotere beleids–
verantwoordelijkheid op dit vlak dient te worden gegeven.

De leden van de D66-fractie willen, onder verwijzing naar hetgeen zij in
het voorlopig verslag hadden opgemerkt over de woningdelersregeling en
het begrip gezamenlijke huishouding, nog enige opmerkingen maken over
de huidige normsystematiek. Zij menen dat de leefvormenfraude de kern
van de bijstandsproblematiek betreft en zijn er op dit moment nog niet
van overtuigd dat hettoekennen van een 50-procentsuitkering met
daarbovenop een eventuele woonkostentoeslag van 20 procent uitkomst
zou kunnen brengen. De omkering van de bewijslast zou naar hun mening
weervrij eenvoudig tot hernieuwdefraudegevoeligheid kunnen leiden.

Met de leden van de D66-fractie is het kabinet van oordeel dat
momenteel de leefvormenfraude inderdaad het belangrijkste knelpunt
vormt waarop moet worden getracht met gewijzigde regelgeving een
antwoord te vinden. De gezamenlijke middelentoets wenst het kabinet
daarbij niet ter discussie te stellen. Niet alleen zou dat ertoe leiden dat de
bijstandsuitgaven onverantwoord zouden toenemen, maar het kabinet
acht het ook inhoudelijk niet verdedigbaar dat bijstand zou worden
verleend aan personen die daaraan, gelet op hun feitelijke omstandig–
heden, geen behoefte hebben. Waar de bestrijding van fraude juist tot
doel heeft de legitimiteit van de bijstand te waarborgen voor degenen die
daarvan afhankelijk zijn, zou een geïndividualiseerd stelsel van bijstands–
verlening gezien de huidige maatschappelijke opvattingen in belangrijke
mate afbreuk doen aan die legitimiteit.

De voorstellen van het kabinet voor een gewijzigde uitkerings–
systematiek hebben mede tot doel een bijdrage te leveren in de
bestrijding van leefvormenfraude. Uitgangspunt daarbij vormt de de
doelstelling van de bijstand om in de noodzakelijke bestaanskosten te
voorzien. Dit brengt met zich mee dat voor het niveau van de bijstand
onderscheid moet worden gemaakt naar de leefsituatie van de
betrokkene. Het kabinet heeft daarbij geen aanleiding gezien om de
huidige normverhoudingen ter discussie te stellen. Ook in het voorge–
stelde systeem zal, indien de betrokkenen zelf dienen op te komen voor
alle noodzakelijke bestaanskosten, over het algemeen aanvulling tot de

Tweede Kamer, vergaderjaar 1993-1994, 22 545, nr. 17 16



huidige uitkeringsnormen op zijn plaats zijn. Dat wil zeggen tot de huidige
70-, 90- en 100-procentsnormen, afhankelijk van de leefsituatie van de
betrokkenen. Daaraan doet de gewijzigde verdeling tussen landelijke
regelgeving en voor verantwoordelijkheid van de gemeenten komende
aanvulling niet af.

Zoals de leden van de D66-fractie opmerken wordt de fraude–
gevoeligheid van de partnertoets veroorzaakt door de financiële aantrek–
kelijkheid om als alleenstaande te worden aangemerkt. Voor gehuwden of
samenwonenden bestaat doorgaans geen recht op bijstand aangezien de
echtgenoot of partner over het algemeen een toereikend inkomen
verwerft. Door het verzwijgen van een partner kan derhalve, afhankelijk
van gepresenteerde en door de gemeente als juist aangenomen
gegevens, ten onrechte een uitkering tot ongeveer f 1300 netto per maand
worden ontvangen. Indien beide partners bijstandsafhankelijk zijn, kan de
fraudewinst oplopen tot zo'n f 750 netto per maand, indien zij erin slagen
om beiden als alleenstaanden een uitkering te ontvangen.

Met de voorgestelde uitkeringssystematiek wordt de financiële
aantrekkelijkheid enigszins beperkt. Indien de betrokkene niet alleen
woont, geldt in de voorgestelde systematiek een landelijk geregelde norm
van 50 procent in plaats van 70 procent. Om voor een toeslag in
aanmerking te komen zal de betrokkene bij de gemeente afdoende
moeten aantonen te worden geconfronteerd met hogere bestaanskosten.
Indien de betrokkene daarin niet slaagt of geen aanvraag doet om
aanvullende bijstand, kan dat voor de gemeente een belangrijke
aanwijzing vormen dat de belanghebbende feitelijk een gezamenlijke
huishouding voert met de medebewoner.

Het kabinet realiseert zich dat, hoewel het systeem van basisnormen en
toeslagen op deze wijze waarschijnlijk een bijdrage aan de bestrijding van
partnerfraude vormt, de financiële aantrekkelijkheid om als alleenstaande
te worden aangemerkt nog zodanig groot is, dat aanvullende maatregelen
nodig zijn. Daartoe strekken met name de wijzigingen in het partnerbegrip
die de gemeenten beter in staat stellen om feitelijk gevoerde gezamenlijke
huishoudingen ook als zodanig te behandelen.

De leden van de fractie van D66 vragen zich in dit kader af of de
gemeenten bij de aanvraag om een bijstandsuitkering ook bij de belas–
tingdienst gegevens opvragen over de betrokkenen, zoals tariefgroep–
indeling voor de loon– en inkomstenbelasting.

Belastinggegevens kunnen ten aanzien van de aan– of afwezigheid van
een partner zeker van betekenis zijn. Daarbij gaat het in het bijzonder om
de situatie waarin de betrokkene zich voor de loon– of inkomstenbelasting
heeft laten indelen in tariefgroep 3, terwijl deze bij de aanvraag om
bijstand te kennen heeft gegeven alleenstaand te zijn. De betrokkene kan
immers slechts voor zon tariefgroepindeling in aanmerking komen als
deze een partner heeft. Een van de belangrijkste wijzigingen in het
partnerbegrip maakt het mogelijk om in een dergelijke situatie de
samenwonenden zonder meer als partners aan te merken. Ook onder de
vigerende wetgeving is de tariefgroepindeling van belang voor de
partnertoets, zij het dat zo'n gegeven thans nog slechts van betekenis is
als indicatie dat de betrokkene mogelijk een gezamenlijke huishouding
voert en niet als doorslaggevend bewijs.

In voorkomende gevallen wordt ook nu reeds dat gegeven bij de
belastingdienst geverifieerd.

3. Doelstellingen van de herinrichting

3,7. Decentralisatie en vereenvoudiging

De leden van de CDA-fractie maken uit de memorie van antwoord op
dat het kabinet worstelt met de begrippen rechtvaardigheid en rechtsge–
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lijkheid. Deze leden vragen of geconcludeerd zou kunnen worden dat ook
nu door individuele benadering, minima-beleid, bijzondere bijstand,
kwijtscheldingsbeleid en fraudebestrijdingsbeleid met daaraan gekoppeld
het sanctiebeleid, in de beleving van de mensen de bijstand niet gelijk
uitpakt. Deze leden menen dat erkenning van maatwerk toch meer zou
moeten uitwerken in decentrale bevoegdheden en sturing.

De doelstelling van de Algemene Bijstandswet om in de noodzakelijke
kosten van het bestaan te voorzien roept, zoals uit de vraagstelling van de
aan het woord zijnde leden in het nader voorlopig verslag blijkt, onvermij–
delijk de vraag op naar de aspecten van rechtszekerheid en rechtsge–
lijkheid. Aan de bijstandswetgeving ligt het besef ten grondslag dat de
noodzakelijke bestaanskosten van geval tot geval verschillend kunnen zijn.
Een volledig individuele benadering, waarbij wordt afgezien van enige
vorm van normering, heeft echter als consequentie dat voor de betrok–
kenen geen duidelijkheid bestaat over de eventuele aanspraken die zij
zouden kunnen doen gelden. Daarmee ontvalt ook de zekerheid dat gelijke
gevallen inderdaad gelijk worden behandeld.

Zoals blijkt uit de voornemens om de verhouding tussen landelijke en
gemeentelijke overheid op het vlak van de vaststelling van de hoogte van
de bijstand fundamenteel te herzien, is het kabinettot het inzicht gekomen
dat de nadere afstemming van de bijstand op verschillen in noodzakelijke
bestaanskosten tot de verantwoordelijkheid van de gemeenten dient te
behoren. Een belangrijk argument daarvoor is dat de huidige landelijke
regelgeving door zijn gedetailleerdheid niet goed handhaafbaar is en
daarmee niet de rechtsgelijkheid en rechtszekerheid bereikt die daarmee
werd beoogd, terwijl deze ook de afstemming op individuele omstandig–
heden in de weg staat.

Met het oog op de rechtszekerheid en rechtsgelijkheid acht het kabinet
het geboden dat het gemeentelijke beleid aan zekere randvoorwaarden is
gebonden. Aan de landelijke normen zou afbreuk worden gedaan als niet
in de wet zelf wordt vastgelegd in welke situaties daarvan kan worden
afgeweken. Ook acht het kabinet het voor de zekerheid van degenen die
van een bijstandsuitkering afhankelijk zijn, noodzakelijk dat het gemeen–
telijk beleid categoraal van karakter is en in een door de gemeenteraad
vast te stellen verordening wordt neergelegd. Op de verhouding tussen
deze categorale regeling en de onverkort gehandhaafde wettelijke
bevoegdheid tot individualisering is uitgebreid ingegaan tijdens het
beleidsdebat van 15 en 16 december 1993. Op deze verhouding wordt ook
nader ingegaan in de toelichting op de nota van wijziging.

Een cruciale vraag blijft volgens deze leden hoever gemeenten van
elkaar mogen verschillen en wanneer het inkomensbeleid wordt
overschreden, waarbij naar zij veronderstellen de meest essentiële vraag
is of daarbij de werkgelegenheid en de bevordering van de arbeids–
participatie wordt geschaad.

Mede met het oog op afstemming van de bijstandsverlening op het
algemene inkomens– en arbeidsmarktbeleid, stelt het kabinet voor om de
gemeentelijke beleidsruimte bij de vaststelling van de toeslagen te binden
aan de huidige bijstandsnormen van 70 en 90 procent.

In de visie van de leden van de fractie van het CDA hoort bij een
discussie over decentralisatie ook een discussie over centralisatie. Zij
hebben kennis genomen van de opvatting van het kabinet dat een
centralisatie nu niet de mogelijkheden behoort. Deze leden vragen of er
dan nog mogelijkheden voor meer centralisatie zijn of dat daarbij wordt
gedacht aan de invulling van het Rijksconsulentschap dan wel aan het
meer centraliseren van de uitvoering. Bij dit laatste menen deze leden dat
er dan een verkeerde weg wordt ingeslagen.

Het kabinet deelt de opvatting van de CDA-fractie dat een meer
gecentraliseerde uitvoering ongewenst is. Bij een aldus opgezette
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uitvoering verdwijnt het noodzakelijke contact met de bijstandsontvanger.
Voor een doelmatige uitvoering van de bijstandswet is naar het oordeel
van het kabinet van doorslaggevend belang dat niet alleen kan worden
ingespeeld op de persoonlijke omstandigheden van de uitkerings–
ontvanger, maar dat ook op de lokale of regionale omstandigheden
gericht maatwerk kan worden verleend. Dat is met name van belang bij de
aansluiting van het uitstroombeleid op de lokale en regionale
arbeidsmarktsituatie. Dat vergt een eigen gemeentelijke beleidsruimte. In
de opvatting van het kabinet verdient het niet alleen de voorkeur om de
huidige decentrale uitvoeringspraktijk voort te zetten, maar deze ook
verder te versterken door de gemeenten meer beleidsbevoegdheden te
geven.

De leden van de fractie van het CDA wijzen erop dat zij in het voorlopig
verslag hadden aangegeven voorstander te zijn van een financierings–
verhouding van 80:20. Deze leden gaan ervan uit dat in het kader van
medebewind niet alleen een beleidsinhoudelijke deling van taken, maar
ook een financiële verdeling tot stand wordt gebracht. Zij vragen of er al
nader overleg met de VNG is gevoerd en of al advies is ontvangen van de
Raad voor de gemeentefinanciën.

Het kabinet deelt de opvatting van de CDA-fractie dat er een samenhang
is tussen de beleidsinhoudelijke en de financiële verantwoordelijkheids–
verdeling. Met de huidige nota van wijziging wordt een belangrijke
vergroting van de gemeentelijke financiële verantwoordelijkheid voor de
bijstandsverlening gerealiseerd die gepaard gaat met een daarmee
overeenkomstige uitbreiding van de beleidsmatige bevoegdheden.

Aan de Raad voor de gemeentefinanciën is advies gevraagd over dit
aspect van de beleidsvoornemens van het kabinet. In de toelichting op de
nota van wijziging wordt hierop ingegaan.

De leden van de CDA-fractie zijn van oordeel dat bij de
verantwoordelijkheidsverdeling tussen Rijk en gemeenten ook een
discussie past over het toezicht en de juiste afbakening. Deze leden zijn
nog niet overtuigd dat er al helderheid is over taak en functie van het
toezicht in relatie tot de verantwoordelijkheidsverdeling. De leden van de
CDA-fractie zijn van oordeel dat bij de verantwoordelijkheidsverdeling
tussen Rijk en gemeenten ook een discussie past over het toezicht en de
juiste afbakening. Deze leden zijn nog niet overtuigd dat er al helderheid is
over taak en functie van het toezicht in relatie tot de
verantwoordelijkheidsverdeling.

Uitgangspunt van het voorliggende wetsvoorstel is dat Rijk en
gemeenten gezamenlijk verantwoordelijk zijn voor de uitvoering van de
wet. Rijkstoezicht op de feitelijke uitvoering van de bijstand door
gemeenten is noodzakelijk om de verantwoordelijkheid van de minister
aan de Kamer te kunnen waarmaken voor het juist functioneren van de
wet, d.w.z. voor de rechtmatigheid van de hiermee gemoeide uitgaven
van het Rijk en de doelmatigheid van de wetsuitvoering.

De nota van wijziging bevat voorstellen tot belangrijke veranderingen in
de taakverdeling tussen Rijken gemeenten bij hettoezicht op de
bijstandswet. De gemeenten zijn, krachtens de Gemeentewet, verantwoor–
delijk voor de rechtmatigheid van de bijstandsuitgaven en de accountants–
controle op deze uitgaven. Er van uitgaande dat voor zowel Rijk als
gemeenten hetzelfde rechtmatigheidsbegrip van toepassing is en dat de
accountantscontrole toereikendheid is, is de accountantsverklaring en het
–rapport in beginsel toereikend voor het rechtmatigheidstoezicht door het
Rijk. Het directe rijkstoezicht op de rechtmatigheid van bijstandsuitgaven
vervalt daarmee in beginsel.

Het toezicht op de doelmatigheid van de wetsuitvoering blijft een taak
van het rijkstoezicht, waarbij waar mogelijk gebruik wordt gemaakt van
bestuurlijke informatie van de gemeenten zelf. Uitvoeringsbeleidsplannen
en –verslagen kunnen hierbij een centrale rol spelen. Naar de mate dat op
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het terrein van de bijstand door gemeenten uitvoeringsbeleidsplannen en
–verslagen worden ontwikkeld kan het toezicht zich daarop concentreren
en verkrijgt het toezicht ook op deze wijze een meer afstandelijk karakter,
mits aan bepaalde eisen voor de plannen en verslagen is voldaan. De
voorstellen voor een beperktere reikwijdte van de landelijk geregelde
normstructuur die in de nota van wijziging worden gedaan, vergroten
voorts de gemeentelijke beleidsruimte. Voor het gedeelte waarvoor de
gemeenten de beleidsmatige en financiële verantwoordelijkheid hebben,
is er geen behoefte aan een comptabele controle ten behoeve van de
rijksvergoeding. Het rijkstoezicht kan zich beperken tot een marginale
toetsing op hoofdlijnen.

Op bovengenoemde aspecten wordt in paragraaf 13 van de toelichting
op de nota van wijziging uitgebreider ingegaan.

De leden van de CDA-fractie stellen in het kader van de vrijlating van
arbeidsinkomsten de vraag of de hoofdlijn van het beleid mede is dat de
voorziening in eigen onderhoud voorop moet staan, dat aanvulling tot
bijstand gewenst kan zijn en dat vervolgens een premie moet dienen voor
een effectieve uitstroom uit de bijstand.

Het kabinet onderschrijft deze kenschetsing van de beleids–
doelstellingen van de bijstand. Evenals andere sociale-zekerheids–
regelingen heeft de bijstand tot doel een inkomen te verstrekken
(waarborgfunctie) en het her– of verkrijgen van een eigen inkomen te
bevorderen (participatiefunctie). In de bijstand geldt daarbij als specifiek
uitgangspunt dat de betrokkene primair zelf verantwoordelijk is voor de
verwerving van een toereikend inkomen.

De vervanging van de huidige vrijlatingsregeling door uitstroomincen–
tives, die vooruitlopend op dit wetsvoorstel in het kader van de tijdelijke
Wet stimulering sociale vernieuwing op 1 juli as. zal worden gerealiseerd,
heeft tot doel om financiële stimulansen om bijstandsafhankelijkheid te
bereiken gerichterte kunnen inzetten. De uitstroomincentives maken het
mogelijk om de positieve prikkel op de individuele omstandigheden toe te
snijden. In deze nieuwe benadering is het derhalve mogelijk om ook de
eigen verantwoordelijkheid voor de bestaansvoorziening te betrekken bij
een beslissing om de betrokkene een financiële stimulans te geven om
arbeid te aanvaarden of te behouden.

De leden van de CDA-fractie vragen vervolgens welke verreken–
systematiek het kabinet voor ogen staat bij de groep die waarschijnlijk de
bijstand nooit zal verlaten en of deze groep aanleiding geeft tot nadere
voorstellen, bijvoorbeeld een gedifferentieerde uitkering.

Voor de beantwoording van deze vraag moge worden verwezen naar de
reactie, eerder in deze memorie, op vragen van leden van de PvdA-fractie
met betrekking tot het onderscheid tussen bijstandsontvangers.

3.2. Bevordering zelfstandige bestaansvoorziening

Voor het van de bijstand onafhankelijk raken is volgens de leden van de
CDA-fractie een goed werkgelegenheidsbeleid geboden, maar ook een
beleid dat gericht is op arbeidsparticipatie van bijstandsgerechtigden. Het
rapport «GSD op weg naar 2000» ziet de samenwerking tussen RBA's en
gemeenten het liefst van onderop groeien. Toch vragen deze leden zich af
of enige sturing niet gewenst of vereist is.

Met de CDA-fractie is het kabinet van mening dat, alhoewel vanzelf–
sprekend ruimte moet worden geboden om de concrete vormgeving en
invulling van de samenwerking op regionaal en lokaal niveau te laten
plaatsvinden, er geen onduidelijkheid mag bestaan over het feit dat ten
behoeve van een beleid gericht op arbeidsparticipatie van bijstands–
gerechtigden samenwerking tussen gemeenten en RBAs noodzakelijk is.
Om deze reden wordt in de nota van wijziging in het nieuwe artikel 118 de
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wederzijdse samenwerkingsverplichting in de nieuwe Algemene
bijstandswet verankerd. Vooruitlopend op deze nota van wijziging op het
voorliggende wetsvoorstel is, via de Tïjdelijke wet stimulering sociale
vernieuwing, een dergelijke wederzijdse samenwerkingsverplichting reeds
opgenomen in de huidige ABW

De leden van de CDA-fractie vragen zich af of, gezien de arbeidsmarkt–
kansen voor oudere vrouwen, een arbeidsplicht voor beide partners in alle
gevallen van realiteitszin getuigt. Deze leden stellen de vraag of juist hier
geen maatwerk geboden is en of voor vrouwen een leeftijdsgrens van
bijvoorbeeld 45 jaar niet moet worden overwogen.

Het kabinet is het met de leden van de CDA-fractie eens dat het
opleggen van verplichtingen tot arbeidsinschakeling een kwestie van
maatwerk is. Het uitgangspunt van de eigen verantwoordelijkheid voor de
bestaansvoorziening impliceert dat de mogelijkheden van beide partners
moeten worden benut om het uiteindelijke doel van de bijstand -
economische zelfstandigheid –te bereiken.

Als medische of sociale redenen daartoe aanleiding geven, kan de
gemeente besluiten aan de bijstandsverlening geen of slechts gedeeltelijk
arbeidsvoorwaarden te verbinden. Deze algemene beoordeling geldt ook
ten aanzien van de partner. Bij deze beoordeling kan de leeftijd van de
betrokkene inderdaad een rol spelen. Over het algemeen is de leeftijd op
zich geen doorslaggevende factor, maar is deze van belang in combinatie
met andere relevante factoren, zoals het gebrek aan een recent arbeids–
verleden en het opleidingsniveau van de betrokkene. In hoeverre
daadwerkelijk arbeidsverplichtingen aan de partner worden opgelegd is
een vraag die slechts kan worden beantwoord aan de hand van de
individuele omstandigheden van de betrokkenen.

Naar het oordeel van het kabinet is het ook daarom ongewenst om een
absoluut leeftijdscriterium te hanteren. Dat zal in de hand werken dat de
gemeenten in het kader van hun uitstroombeleid geen aandacht meer
zullen besteden aan degenen in deze leeftijdscategorie. Dat heeft tot
gevolg dat de mogelijkheden om uit de bijstand te geraken worden
verkleind voor de gevallen waarin de betrokkenen mogelijk wél kansen op
de arbeidsmarkt hebben. Hierbij kan worden gedacht aan de situatie waar
in het gezin de man na langdurige werkloosheid er niet in slaagt om werk
te vinden, terwijl zijn echtgenote na enige bijscholing binnen afzienbare
tijd in haar oude beroep zou kunnen terugkeren. Een dergelijke
mogelijkheid mag, ook in het belang van de betrokkenen zelf, niet
onbenut blijven.

Bij de toeleiding tot de arbeidsmarkt van alleenstaande ouders gaat de
CDA-fractie ervan uit dat een individuele benadering de beste oplossing
zou zijn, los van de leeftijd van de betrokkene zelf of diens kinderen en
rekening houdend met de persoon en zijn of haar mogelijkheden. Ook de
leden van de fractie van D66 stellen enige vragen omtrent de in artikel 114
van het wetsvoorstel opgenomen mogelijkheid dat de gemeente tijdelijk
ontheffing verleent van de arbeidsverplichtingen. De leden van de
D66-fractie menen dat er veel voor te zeggen is om dit artikel zodanig te
wijzigen dat aan alleenstaande ouders met kinderen jonger dan 4 jaar of
met gehandicapte kinderen geen verplichtingen mogen worden opgelegd.
Tevens vragen deze leden of in de wet niet tevens zou moeten worden
vastgelegd dat alleenstaande ouders zich slechts in beperkte mate
beschikbaar dienen te stellen. Tenslotte stellen zij in dit verband de vraag
of zij het goed hadden begrepen dat de in artikel 114, tweede lid,
opgenomen leeftijdsgrens van 12 jaar niet als absolute grens geldt en of
ook bij oudere kinderen een vrijstelling van de arbeidsvoorwaarden kan
worden verleend.

Het kabinet onderschrijft de opvatting dat de toeleiding naar de
arbeidsmarkt ook bij alleenstaande ouders een kwestie van maatwerk is.
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Dit vereist een individuele benadering waarbij rekening moet worden
gehouden met de verzorgende taak voor jonge kinderen.

Juist met het oog op deze noodzaak van een individuele benadering
achtte het kabinet het niet langer gewenst om de in het wetsvoorstel
opgenomen bepaling te handhaven op grond waarvan de gemeenten de
uitdrukkelijke opdracht kregen om rekening te houden met de verzor–
gende taak voor kinderen jonger dan 12 jaar. Zon grens kan als
onbedoelde uitwerking hebben dat een automatisme ontstaat om, zolang
de kinderen nog niet deze leeftijd hebben, geen aandacht te besteden aan
de arbeidsmarktmogelijkheden van de betrokkene. Daarmee ontstaat het
risico dat ook degenen met arbeidsmarktkansen langdurig werkloos
blijven, wat op zich weer de kansen op betaald werk aanzienlijk verkleint.
Hetgeen als een beschermende bepaling bedoeld is kan er dan toe leiden
dat de betrokkenen gedurende zeer lange tijd, zo niet blijvend, op bijstand
en het daaraan verbonden minimum-inkomen aangewezen zijn.

Tijdens het debat over de Beleidsbrief vernieuwing ABW is er van de
kant van de Kamer er echter op aangedrongen - en vervolgens in de
motie-Schutte verwoord - om degenen met de zorg voor kinderen jonger
dan 5 jaar in beginsel te ontheffen van de arbeidsvoorwaarden. Zoals in
de toelichting op de nota van wijziging aangegeven, acht het kabinet dit
niet verantwoord. Met een dergelijke benadering wordt immers op
voorhand aangenomen dat de betrokkene niet in staat is tot deelname aan
of voorbereiding op de arbeidsmarkt, ook als diens feitelijke omstandig–
heden dat wel toelaten. Daarmee ontstaat in verscherpte mate het risico
dat de betrokkene nodeloos lang van de bijstand afhankelijk is.

Het kabinet ziet in de motie wel aanleiding om in de wet de bepaling op
te nemen dat de gemeente bij aanwezigheid van kinderen in deze
leeftijdscategorie expliciet rekening dientte houden met de verzorgende
taak. Daarmee blijft een beoordeling van de individuele omstandigheden
van de betrokkene gehandhaafd en wordt voorkomen dat de
arbeidsmarktmogelijkheden van de betrokkene ten onrechte niet worden
benut.

In de memorie van antwoord was, zo constateren de leden van de
PvdA-fractie, niet ingegaan op hun suggestie om ter versterking van de
relatie tussen gemeenten en RBA-besturen financiële middelen aan
gemeenten toe te kennen om in de regio een bepaalde instroom te
realiseren.

Verruiming van de financiële mogelijkheden van gemeenten in het
kader van het activeringsbeleid kan naar de mening van het kabinet -
naast de aanwending van de gedecentraliseerde vrijlatingsgelden -
worden gevonden door aanwending van ESF-gelden. Door de te
verwachten aanzienlijke uitbreiding van de ESF-gelden, de mogelijkheid
van gemeenten om uitkeringsgelden te gebruiken voor de noodzakelijke
co-financiering alsmede de wenselijkheid ESF-geiden in te zetten voor het
ABW-uitstroombeleid kunnen gemeenten hierbij een prominente rol
spelen.

Het kabinet zal zich, binnen de door de Europese Commissie vastge–
stelde voorwaarden en uitgangspunten, ervoor inzetten dat bij de
besteding van de ESF middelen bij voorrang aandacht zal worden besteed
aan degenen die langdurig afhankelijk zijn van een uitkering en zo sterk
vertegenwoordigd zijn in de bestanden van de gemeenten.

De leden van de D66-fractie onderschrijven op zichzelf de doelstelling
van de bevordering van de zelfstandige bestaansvoorziening van
bijstandsgerechtigden. In dit kader vragen zij of uit de memorie van
antwoord moet worden begrepen of de gemeente hen ook kan verplichten
tot het verrichten van onbetaald werk. In dit verband wijzen zij op de
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kamerbreed gedragen motie die het kabinet verzocht om de vrijstellings–
grens van de onkostenvergoeding voor vrijwilligerswerk te verhogen naar
f 2000.

Met genoegen wordt geconstateerd dat de leden van de D66-fractie op
zichzelf de doelstelling van de bevordering van de zelfstandige bestaans–
voorziening van bijstandsgerechtigden onderschrijven. De conclusie van
deze leden dat gemeenten hen kunnen verplichten om onbetaald werkte
verrichten, is inderdaad juist. Door de gemeente kan zo'n verplichting
bijvoorbeeld als een eerste fase van een trajectplan om werkervaring op
te doen worden opgelegd. Hierbij wordt door de leden van de D66-fractie
een verband gelegd met de motie Beinema c.s. om de vrijstellingsgrens
van de onkostenvergoeding voor vrijwilligerswerk te verhogen. Kennelijk
beogen de leden van D66 duidelijkheid te verkrijgen over de vraag of deze
vrijstellingsgrens eveneens van toepassing is, indien onbetaald werk
wordt verrricht. Het komt het kabinet redelijk voor om de werkelijk
gemaakte kosten die een bijstandsgerechtigde moet maken in verband
met de vervulling van de opgedragen onbetaalde arbeid voor vergoeding
in aanmerking te brengen. Een gemeente kan daarvoor ook aansluiting
zoeken bij de regeling die in het kader van de belasting– en premievrij–
stelling voor het verrichten van vrijwilligerswerk is getroffen.

De leden van de fractie van D66 constateren dat het opheffen van het
huidige onderscheid tussen de Rww en de ABW-sec met name voor
vrouwen grote gevolgen zal hebben. Deze leden achten het eigenaardig
dat het kabinet hieruit nauwelijks consequenties trekt. Zij kunnen niet
anders dan constateren dat de verplichtingen voor bijstandsgerechtigden,
met name vrouwen, sterk worden vergroot terwijl er volledig wordt
afgezien van het stellen van globale verplichtingen aan gemeenten voor
het voeren van een emancipatiebeleid.

De opheffing van het onderscheid tussen Rww en ABW-sec heeft tot
doel om voor een zo breed mogelijk groep van bijstandsontvangers de
toegeleiding tot de arbeidsmarkt te bevorderen. Het wetsvoorstel berust
dan ook op het uitgangspunt dat het ongewenst is om bepaalde
categorieën op voorhand uitte sluiten van inspanningen die gericht zijn
op het verkrijgen van een eigen inkomen. De huidige regelgeving maakt
naar het oordeel van het kabinetten onrechte een absoluut onderscheid
tussen degenen die beschikbaar zijn voor de arbeidsmarkt en degenen die
daartoe belemmeringen ondervinden.

In het wetsvoorstel zijn de arbeidsvoorwaarden in beginsel op alle
bijstandsontvangers van toepassing. Zoals hiervoor al aan de orde
gesteld, dienen de gemeenten bij de beoordeling van de te hanteren
arbeidsvoorwaarden expliciet rekening te houden met de aanwezigheid
van jonge kinderen. Hiermee zijn de gemeenten in staat om de
toegeleiding naar de arbeidsmarkt af te stemmen op de individuele
mogelijkheden van de betrokkene. Vooral vrouwen, die momenteel de
grootste groep vormen die bijstand op grond van de ABW-sec ontvangen,
zullen voordeel kunnen hebben van deze nieuwe regeling. Het huidige
regime leidt te vaak tot een automatisme om bij degenen aan wie tijdelijk
of blijvend geen arbeidsmarktverplichtingen worden opgelegd, geen
aandacht te besteden aan de arbeidsmogelijkheden. Een onnodig lange
bijstandsafhankelijkheid is zeker niet op de laatste plaats ook niet in het
belang van de betrokkene zelf. In artikel 118 is reeds een algemene
inspanningsverplichting voor de gemeenten opgenomen om te bevor–
deren dat de betrokkene weer zelfstandig in het bestaan kan voorzien. Het
komt het kabinet voor dat er geen aanleiding is om deze algemene
opdracht voor deelgroepen nader te specificeren. Er kan immers worden
verwacht dat waar toepassing van de nieuwe Algemene bijstandswet
ertoe leidt dat aan bepaalde groepen arbeidsverplichtingen zullen worden
gesteld, de gemeenten deze groepen ook zal betrekken in hun activerende
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beleid. Op deze wijze ontstaat tevens het evenwicht tussen rechten en
plichten waarvoor de leden van de D66-fractie aandacht vragen.

4. Hoofdlijnen van de voorgestelde wet

4.1. Het recht op bijstand

De leden van de PvdA-fractie informeren naar het standpunt van het
kabinet over de mogelijkheid om gemeenten binnen een bepaalde
bandbreedte meer beleidsruimte te geven bij het bepalen van de
algemene bijstand. Hierbij verwijzen ze naar het mondeling overleg over
bijstands– en minimabeleid van 4 februari 1993, waarin van de zijde van
het kabinet werd aangegeven dat door de verschillen in heffingen per
gemeente de vraag naar de mogelijkheid van een bandbreedte in de
uitkeringen inderdaad actueel is in het kader van de bijstandswet.

Ook de leden van de D66-fractie hebben enkele opmerkingen over het
gemeentelijk minimabeleid naar aanleiding van dit mondeling overleg. Zij
vragen of uit de genoemde suggestie van de zijde van het kabinet kan
worden afgeleid dat een uniforme landelijk bijstandsniveau zal worden
losgelaten. Zij brengen in dit verband het voorstel in herinnering dat zij
meerdere malen hebben gedaan om het de gemeenten mogelijkte maken
meer inhoud te geven aan het kwijtscheldingsbeleid.

Het kabinet heeft gekozen voor een andere invulling van een grotere
gemeentelijke verantwoordelijkheid voor de hoogte van de bijstandsuitke–
ringen dan in het genoemde mondeling overleg als gedachte op tafel is
gelegd. De motivering van deze keuze is neergelegd in het algemeen
gedeelte van de toelichting bij de nota van wijziging. Voor de mogelijk–
heden tot verruiming van het gemeentelijk kwijtscheldingsbeleid zij
verwezen naar hetgeen daarover in paragraaf 1 van deze memorie is
opgemerkt in antwoord op een vraag van de PvdA-fractie.

4.2. De hoogte van de bijstand

4.2.1. Systematiek

Uit de memorie van antwoord maakten de leden van de fractie van de
SGP op dat het kabinet uit de bijdrage van deze leden aan het voorlopig
verslag de conclusie hadden getrokken dat zij van mening zijn dat het niet
verantwoord is dat men zich niet tegen ziektekosten verzekert. Deze leden
willen, om misverstanden te voorkomen, dat zij hierbij een duidelijke
uitzondering hadden gemaakt voor gemoedsbezwaarden.

In de memorie van antwoord is, zoals de aan het woord zijnde leden
terecht opmerken, geen aandacht besteed aan de specifieke positie van
degenen die gemoedsbezwaren hebben tegen verzekeringen. Het kabinet
hecht eraan op te merken dat het ook in het kader van de bijstands–
verlening gepast is om de overtuiging van de betrokken te respecteren.
Het komt het kabinet voor dat van de betrokkene wel mag worden
gevergd dat deze naar vermogen een andere voorziening heeft getroffen,
bijvoorbeeld door de aanleg van een reserve voor zover de financiële
positie dat redelijkerwijs toeliet.

4.2.2. Bijzondere bijstand

Naar aanleiding van het onderzoek «Voorlichting door GSD'en» en de
herinrichting van de ABW, dat bij brief van 29 januari 1993 aan de Tweede
Kamer is aangeboden, delen de leden van de D66-fractie mee de indruk te
hebben dat het kabinet weliswaar ten volle overtuigd is van het belang
van voorlichting, maar toch geen uitvoering geeft aan de motie-Schimmel
(Kamerstukken II, 1990/91, 21 644, nr. 17).

Zoals deze leden opmerken, hecht het kabinet er grote waarde aan dat
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degenen die recht op bijstand hebben, ook werkelijk van dit recht gebruik
maken. Publieksvoorlichting is daartoe een onmisbaar instrument. Het
belang van adequate informatie acht het kabinet zodanig groot dat in het
wetsvoorstel voor de gemeenten een expliciete verplichting is
opgenomen om voor een doeltreffende voorlichting zorg te dragen. Zoals
blijkt uit deze bepaling van artikel 125 is het kabinet ervan overtuigd dat
deze voorlichting het meest doeltreffend op lokaal niveau kan plaats–
vinden. Zij zijn het beste in staat te bezien welke instrumenten daartoe
moeten worden gehanteerd.

Het kabinet is van oordeel dat de landelijke overheid een
mede-verantwoordelijkheid heeft voor de publieksvoorlichting. Deze richt
zich erop de gemeenten zonodig te ondersteunen in hun primaire
verantwoordelijkheid voor de publieksvoorlichting.

Alle gemeenten blijken momenteel reeds op de een of andere wijze
voorlichting te geven over de bijstandswet. Nagenoeg alle gemeenten
geven daarbij praktische informatie over de mogelijkheden om bijzondere
bijstand te verkrijgen. Bovendien blijkt dat de decentralisatie van de
bijzondere bijstand voor het overgrote deel van de gemeenten aanleiding
is geweest voor een intensivering van het voorlichtingsbeleid, die vooral
was gericht op bestrijding van het niet-gebruik van bijzondere bijstand.
Uit het onderzoek blijkt verder dat door gemeenten in zeer ruime mate
gebruik wordt gemaakt van door het Rijkgeboden steun op het terrein van
voorlichting. Het is derhalve gewenst om deze ondersteunende activi–
teiten voort te zetten.

Naar aanieiding van een daarop betrekking hebbende vraag van deze
leden wordt opgemerkt dat het kabinet, in het licht van het voorgaande,
niet voornemens is om zelf een algemene voorlichtingscampagne te
starten over de bijzondere bijstand.

4.2.3. De middelen

De leden van de D66-fractie vragen of zij het goed hebben begrepen dat
ten behoeve van de uitstroomincentives slechts eenmalig een bedrag van
135 miljoen wordt overgeheveld naar het Fonds Sociale Vernieuwing en
of de incentiveregeling op deze wijze niet gewoon een structurele
besparing op de bijstand betekent.

Aan de vervanging van de huidige vrijlatingsregeling door uitstroomin–
centives is geen financiële taakstelling verbonden. Vanaf de inwerking–
treding van de nieuwe incentiveregeling per 1 juli as. zullen de gemeenten
jaarlijks een bedrag ontvangen dat overeenkomt met de gelden die
gemoeid zijn met de huidige vrijlatingsregeling. Momenteel gaat het
hierbij in totaal om een bedrag van 150 mln, waarvan rijksaandeel 135
mln bedraagt en het gemeentelijke aandeel 15 mln. Het aan het Fonds
Sociale Vernieuwing toe te voegen bedrag zal worden geïndexeerd.

In dit verband stellen deze leden tevens de vraag of het niet voor de
hand ligt dat de gemeenten de neiging zullen hebben om de uitstroomin–
centive vooral aan de relatief kansrijke bijstandsgerechtigden toe te
kennen. De leden van de fractie van D66 vragen vervolgens waarom de
huidige wettelijke vrijlatingsbepalingen niet in aangepaste vorm worden
gehandhaafd.

De gemeenten hebben de beleidsmatige en financiële verantwoorde–
lijkheid voor de inrichting van het beleid ten aanzien van de uitstroomin–
centives. Verwacht mag worden dat de gemeenten een zo doelmatig
mogelijke besteding nastreven van de hiertoe beschikbaar gestelde
middelen. Ook de financiële betrokkenheid van de gemeenten bij de
verlening van algemene bijstand nodigt uit tot een efficiënte inzet van
incentives. Daarbij ligt het in de visie van het kabinet juist niet voor de
hand om bij de verlening van incentives prioriteit te geven aan de
bijstandsontvangers met relatief goede arbeidsmarktkansen. Zij zullen
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immers ook zonder een financiële prikkel tamelijk snel bijstands–
onafhankelijk kunnen worden.

Met betrekking tot de overwegingen met betrekking tot de vervanging
van de vrijlatingsbepalingen door een decentrale incentive-regeling moge
voor het overige worden verwezen naar de parlementaire behandeling
van de Tijdelijke wet stimulering sociale vernieuwing (met name
Kamerstukken II, 1992/93, 23 052, nr. 11).

4.3. Het geldend maken van het recht

De leden van de fractie van D66 hadden er met verbazing kennis van
genomen dat het kabinet vasthoudt aan de verplichting voor een
maandelijks inlichtingenformulier. Zij onderschrijven de opvatting van de
VNG dat zo'n verplichting nodeloos belastend is voor de uitvoerings–
praktijk.

In de memorie van antwoord heeft het kabinet gesteld dat het voor de
gemeente van belang is dat zij elke maand de beschikking heeft over de
gegevens die noodzakelijk zijn om de rechtmatigheid van de uitkering te
kunnen vaststellen. De bevindingen van de Onderzoekscommissie
toepassing ABW en van de Subcommissie Bijstand geven voldoende
aanleiding om zware eisen te stellen aan de rechtmatigheid(sbeoordeling)
van de bijstand. Gezien het advies van de Raad van State van 3 maart
1994 en de daarna gemaakte afspraken met de gemeenten, is het kabinet
bereid af te zien van het geven van gedetailleerde voorschriften hoe de
gemeente de uitvoering van de bijstandsverlening moet inrichten. De nota
van wijziging is op dit punt aangepast.

4.4. Aan bijstand verbonden verplichtingen

4.4.1. Samenwerking met de Arbeidsvoorzieningsorganisatie

In de memorie van antwoord toont het kabinet reserves ten opzichte
van het contractmodel dat door de leden van de PvdA-fractie is geopperd.
Deze leden wijzen op de met dit model beoogde verduidelijking van de
wederzijdse rechten en plichten van zowel uitkeringsgerechtigde als de
gemeente. Het is een hulpmiddel om uitkeringsgerechtigden op basis van
omschreven en overeengekomen rechten en plichten te begeleiden naar
de arbeidsmarkt.

Zoals uit de nota van wijziging blijkt, heeft het kabinet de essentie van
het contractmodel overgenomen, namelijk de verduidelijking van de
wederzijdse verplichtingen die bestaan tussen bijstandsontvanger,
gemeente en - waar dat aan de orde is - het arbeidsbureau. Als voor de
betrokkene een trajectplan is opgesteld, worden de daarbij behorende
verplichtingen geconcretiseerd opgenomen in een bijlage bij de
beschikking. Deze bijlage wordt door alle betrokken partijen getekend.De
publiekrechtelijke aard van de relatie die tussen bijstandsontvanger en
gemeente bestaat, staat het niet toe om een en ander ook formeel als een
contract vorm te geven. In strikt juridische zin zijn aan de bijstands–
verlening wel arbeidsverplichtingen verbonden voor de bijstands–
ontvanger, maar geen rechtens afdwingbare verplichtingen voor de
gemeente. De gekozen handelwijze benadrukt echter dat het trajectplan
niet alleen voor de bijstandsontvanger verplichtingen met zich brengt.

De leden van de fracties van de PvdA en van het GPV vragen of de
overwegingen van de regering om ook een verplichting tot samenwerking
met de gemeente op te nemen voor de arbeidsvoorzieningsorganisatie al
tot besluitvorming heeft geleid.

Het kabinet stelt, zoals reeds aangegeven, in de nota van wijziging voor
om de tekst van artikel 118, tweede lid te wijzigen in die zin dat thans
wordt voorgeschreven dat burgemeester en wethouders en de
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Arbeidsvoorzieningsorganisatie samen werken om de inschakeling van
bijstandsgerechtigden in het arbeidsproces te bevorderen. Hiermee wordt
naar de mening van het kabinet expliciet de wederkerigheid van de
verplichting tot uitdrukking gebracht.

De leden van de GPV-fractie vragen tevens of reeds gedachten zijn
ontwikkeld over de concrete vormgeving van experimenten voor een
meer regionale opzet van de uitvoering van de ABW.

In antwoord op vragen van leden van de PvdA-fractie is in paragraaf 1
van deze memorie reeds ingegaan op de mogelijkheden van experi–
menten voor een andere uitvoeringswijze van de bijstand. In de daar
genoemde contourennotitie zal nader worden aangegeven op welke wijze
het kabinet deze experimenten denkt te zullen vormgeven.

De leden van de GPV-fractie wijzen vervolgens op het belang van de
samenwerking met de RBA voor een goede reactiverende werking. Het
kan, aldus deze leden, toch niet zo zijn dat een RBA zich inspant voor
arbeidsmarkttoegeleiding, de bijstandsgerechtigde passief blijft en de
gemeente alle signalen van het RBA negeert en gewoon doorgaat met het
verstrekken van een uitkering? Deze leden vragen of het niet denkbaar zou
zijn het RBA in zo'n situatie een signaalfunctie of een beroepsmogelijkheid
te geven.

Met deze leden is het kabinet van mening dat de gemeente alle signalen
van de arbeidsvoorzieningsorganisatie over onvoldoende actief gedrag
van uitkeringsgerechtigden dient te beoordHen op de eventuele verwijt–
baarheid daarvan. Als de gemeente inderdaad tot een dergelijk oordeel
komt, dient daarop in het kader van de bijstandsverlening een gepast
antwoord te worden geven. Over het algemeen is een verlaging van de
uitkering gepast.

Het kabinet acht het niet wenselijk om de RBA's daarin een toezichts–
houdende functie te geven. Een dergelijke rol past niet binnen de
samenwerkingsrelatie die gemeenten en RBA's met elkaar hebben en zou
daarop, zo verwacht het kabinet, een negatieve uitwerking kunnen
hebben. In het kader van het beleidsmatige toezicht besteden de
rijksconsulenten sociale zekerheid bovendien al aandacht aan het
sanctiebeleid. Daarvan vormt een onderdeel of de gemeenten een gepaste
reactie geven op de signalen van het RBA.

Het kennisgevingsbeleid maakt als zodanig onderdeel uit van het totaal
aan afspraken, die tussen gemeente en Arbeidsvoorziening moeten
worden gemaakt waar het gaat om het activeren van bijstands–
gerechtigden. Enige jaren geleden is een ander kennisgevingsformulier
geïntroduceerd. Het formulier is aanzienlijk vereenvoudigd en voorziet
tevens in een terugkoppeling van wat de gemeente heeft ondernomen
naar aanleiding van de melding van het arbeidsbureau. Uitgangspunt
hierbij is dat het arbeidsbureau meldt dat één of meerdere aan de
uitkering verbonden verplichtingen niet wordt nagekomen; het is aan de
gemeente om na te gaan in hoeverre hieraan consequenties moeten
worden verbonden. Alhoewel naar de effecten van het vernieuwde
kennisgevingsformulier geen gestructureerd onderzoek is gedaan bestaat
de indruk dat de introductie ervan heeft geleid tot een verbetering in de
wederzijdse informatie-uitwisseling op ditterrein.

4.4.2. Verplichtingen van gehuwde en alleenstaande ouders

De leden van de fractie van GroenLinks constateren dat een belangrijk
element van het wetsvoorstel de samenvoeging van de Rww en de ABW
is. Aangezien de voorwaarden voor het aanvaarden van passend werk ook
zullen kunnen worden opgelegd aan personen die thans een
ABW-uitkering ontvangen, menen zij dat het wellicht beter is te spreken
van het opgaan van de ABW in de Rww. Tot op zekere hoogte kunnen
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deze leden begrip opbrengen voor het standpunt dat deelname aan de
betaalde arbeid ook voor bijstandsmoeders wenselijk zou kunnen zijn. Zij
menen dat dit emancipatiestreven toch te ver is doorgeschoten.

Naar de opvatting van het kabinet is in het onderhavige wetsvoorstel
zeker geen sprake van een ongenuanceerde benadering bij het opleggen
van arbeidsvoorwaarden aan degenen die de zorg hebben voor kinderen.
Niet alleen wordt de gemeenten de algemene opdracht gegeven de
voorwaarden af te stemmen op de medische en sociale omstandigheden
van de betrokkenen, maar bovendien worden de gemeenten er nadruk–
kelijk toe verplicht om - zoals met de nota van wijziging wordt geregeld -
hierbij expliciet aandacht te besteden aan een eventuele zorgtaak voor
kinderen jonger dan 5 jaar. Per geval dienen de gemeenten derhalve te
beoordelen of en, zo ja, welke verplichtingen aan de bijstand worden
verbonden.

Hierbij kunnen zij dus rekening houden met alle omstandigheden van
de betrokkene, ook met diens uitgangspositie op de arbeidsmarkt. Als de
arbeidsmarktkwalificaties van de betrokkene, zoals een laag opleidings–
niveau of een gebrek aan recente arbeidservaring, daartoe aanleiding
geven, zal over het algemeen een voortraject geboden zijn alvorens
directe bemiddeling naar de betaalde arbeid kan plaatsvinden. In zo'n
geval zullen de uitkeringsvoorwaarden worden gericht op deelname aan
het voortraject. Met deze op de persoonlijke omstandigheden afgestemde
benadering wordt derhalve bereikt dat aan de betrokkene voorwaarden
worden gesteld die in overeenstemming zijn met de mogelijkheden die
deze feitelijk heeft en de betrokkene zo mogelijk een perspectief geboden
om op termijn in een gunstiger inkomenspositie te komen dan het
bestaansminimum van de bijstand.

In dit verband zijn deze leden benieuwd naar de uitbreiding van de
beleidsmogelijkheden om op lokaal niveau positieve stimulansen toe te
kennen, met name aan bijstandsvrouwen.

De gemeenten verkrijgen, zoals aangegeven, in het kader van de
decentralisatie van de vrijlatingsbeplingen via een incentivebudget de
mogelijkheid om zelfstandig een beleid te voeren, waarbij zij prioriteiten
binnen het beschikbare budget kunnen aanbrengen. Over het algemeen
zal het gepast zijn om deeltijdarbeid te stimuleren voor degenen die door
de zorg voor kinderen vooralsnog niet kunnen worden geacht zelfstandig
een toereikend inkomen te verwerven. Het budget kan ook worden
gebruikt voor anderssoortige kosten in verband met uitstroom–
bevordering. Daarbij kan worden gedacht aan groepen die meer aandacht
behoeven voor toegeleiding naar de arbeidsmarkt, bijvoorbeeld in de
vorm van specifieke projecten. Ook op deze wijze verkrijgen de
gemeenten met de, reeds op 1 augustus 1991 gerealiseerde, decentrali–
satie van de bijzondere bijstand naar het oordeel van het kabinet, ook in
financiële zin, een ruim scala van mogelijkheden om voor bijstands–
gerechtigden de kansen op doorstroom naar de arbeidsmarktte
vergroten.

De leden van de GPV-fractie stemmen in met het principe dat beide
partners in een bijstandsgezin zich beschikbaar moeten stellen voor de
arbeidsmarkt, maar vragen zich af of het, met oog op de situatie op de
arbeidsmarkt en de beschikbare plaatsen voor opleiding of scholing, geen
verstandig beleid kan zijn dat de inspanningen primair worden gericht op
de partner die de meeste arbeidskansen heeft.

De reden om in het wetsvoorstel als uitgangspunt te nemen dat de
arbeidsverplichtingen aan beide partners worden gesteld is dat daarmee
de mogelijkheid tot uitstroom vergroot kan worden. Het is - ook voor de
betrokkenen zelf - van belang dat de aanwezige mogelijkheden van beide
partners benut worden. Daarbij kan ook worden gedacht aan de
verwerving van een deeltijdbaan door beide partners waarmee in totaal
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een toereikend inkomen kan worden verworven. Het is vanzelfsprekend
dat bij het aanbod van instrumenten voortoegeleiding naar de arbeids–
markt, gezien de noodzakelijkerwijs begrensde capaciteit daarvan, wordt
bezien bij welke bijstandsontvangers deze het meest effectief kunnen
worden ingezet.

4.5. Uitvoering

De leden van de D66-fractie verzoeken om inzicht in het aantal
gemeenten dat vastomlijnde procedures kent met betrekking tot de
behandeling van klachten.

Uit een door de Vereniging van Nederlandse Gemeenten gehouden
onderzoek naar lokale klachtenbehandeling blijkt dat ongeveer 75 procent
van de daarbij betrokken gemeenten geen vastomlijnde procedure kent
met betrekking tot het afhandelen van klachten. In de meeste gemeenten
bestaat wel een afhandeling van klachten op ad hoc basis. Hierbij dient er
overigens op te worden gewezen dat dit onderzoek niet in het bijzonder
op de bijstand was gericht, maar betrekking had op het behandelen van
klachten met betrekking tot het functioneren van bestuursorganen en het
ambtelijk apparaat in de meeste brede zin van het woord.

De gemeenten Amsterdam, Utrecht, Den Haag en Rotterdam beschikken
over een gemeentelijke ombudsman of –vrouw. De gemeentelijke
ombudsman is een onafhankelijk instituut waar burgers klachten kunnen
indienen over het gedrag van een ambtenaar van de gemeente.

Naar het oordeel van het kabinet werken klachtenprocedures niet
verlichtend op het aantal juridische procedures met betrekking tot
ABW-zaken. De klachtenprocedure beperktzich namelijktot die aspecten
waarvoor niet de mogelijkheid van een - wettelijk geregelde - bezwaar en
beroep open staat. Over de inhoud van de gemeentelijke bijstands–
besluiten kan derhalve geen klacht worden ingediend. Ook als de
gemeente een klachtenprocedure kent, dient de betrokkene derhalve de
weg van bezwaar en beroep te nemen als hij het niet eens is met een
bijstandsbeslissing.

4.6. Financiering

De leden van de PvdA-fractie vragen naar de resultaten van het overleg
met de VNG over de financiële verhouding tussen Rijk en gemeenten met
betrekking tot de bijstandskosten. In dit verband vragen zij om een reactie
op een model waarin het vergoedingspercentage wordt gedifferentieerd
naar de omvang van het aantal bijstandsontvangers in een gemeente ten
opzichte van het daaraan voorafgaande jaar.

Het overleg met de VNG heeft tot overeenstemming geleid inzake de
financiële verhouding. Deze overeenstemming is uitgewerkt in de nota
van wijziging en ziet er in essentie als volgt uit. Van de verleende bijstand
in de algemene kosten van bestaan komt de rijksgenormeerde bijstand in
aanmerking voor 90 procent rijksvergoeding, terwijl de op basis van
gemeentelijke verordening genormeerde bijstand geheel ten laste blijft
van de gemeenten met uitzondering van een drie-jarig overgangstijdvak
waarin ook deze kosten voor 90 procent rijksvergoeding in aanmerking
komen.

Vereenvoudigd weergegeven gaat het model, waarover de PvdA-leden
een reactie vragen, uit van een vergoeding van 95 procent van de kosten
van algemene bijstand voorzover de omvang van het bestand die van het
daaraan voorafgaande jaar niet te boven gaat en van 50 procent
voorzover die daar wel bovenuit gaat. Hierbij past een per gemeente
jaarlijks wijzigende financiële verhouding met een eveneens jaarlijks te
actualiseren basis. De gemiddelde financiële verhouding zal bij een groei
van het bestand dalen (ten voordele van het Rijk) en bij een afname van
het bestand stijgen (ten voordele van de gemeente).
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Het model veronderstelt dat sprake is van een harde kern van
werklozen/bijstandscliënten. Het gemeentelijk beleid is slechts beperkt in
staattot het beïnvloeden van deze harde kern. Voorzover een gemeente
dit wel kan, draagt deze een grote financiële verantwoordelijkheid. Hoewel
een dergelijk model sympathieke kanten heeft, zijn hieraan naar het
oordeel van het kabinet ook belangrijke nadelen verbonden. Het model
doet recht aan de begrensde mogelijkheden van gemeenten tot het doen
uitstromen van de harde kern van werklozen. Er treden geen herverdeel–
effecten op en bij trendmatige groei van het bijstandsbestand betalen Rijk
en gemeenten ieder jaar ieder de helft van de kosten van die groei. De
nadelen van het gepresenteerde model zijn gelegen in de technische
complexiteit, de geringe incentive-werking en de inherente onzekerheid
voor de gemeenten. Er is voor zowel Rijk als gemeenten immers sprake
van een aanzienlijk grotere complexiteit van de administratieve processen
voor de vaststelling van de rijksvergoeding. De mutatie in de bijstands–
uitgaven heeft voorts slechts één jaar echt voor– of nadeel voor de
gemeenten, als gevolg waarvan de incentivewerking voor de gemeenten
slechts gering is. Belangrijk nadeel is tenslotte de permanente financiële
onzekerheid voor gemeenten en Rijk omtrent de feitelijke financiële
verhouding. Eerst na afloop van het jaar waarop de vergoeding betrekking
heeft, kan de feitelijke financiële verhouding worden vastgesteld.
Bovendien leidt de systematiek tot verschillen tussen gemeenten voor wat
betreft de feitelijke financiële verhouding en paradoxaal genoeg ook tot
een steeds ongunstiger financiële verhouding voor die gemeenten die de
middelen juist het hardst nodig hebben.

Het kabinet heeft dan ook, in overeenstemming met de VNG, in de nota
van wijziging een ander voorstel inzake de financiële verhouding gedaan.

De leden van de D66-fractie zagen met belangstelling de resultaten
tegemoet van het in de memorie van antwoord genoemde evaluatie–
onderzoek met betrekking tot de zogenaamde incentive-regeling.

Het onderzoek wordt uitgevoerd door het Nederlands Economisch
Instituut. Naast een kwantitatieve analyse is in inmiddels omvangrijk
veldwerk uitgevoerd. Momenteel wordt het veldwerk geanalyseerd. Het
onderzoek richt zich op de relatie tussen factoren die van invloed zijn op
de uitstroom uit de ABW en gemeentelijk uitstroombeleid. De voorlopige
resultaten zijn binnenkort beschikbaar.

4.7. Rechtsbescherming

De leden van de CDA-fractie wilen over de beroepsprocedure opmerken
dat zij er niet van overtuigd zijn dat de voorgestelde beroepsgang een
verbetering oplevert voor de burger die op bijstand is aangewezen.

Zoals uiteengezet in de memorie van antwoord, noodzaakt de inwer–
kingtreding van de Algemene wet bestuursrecht op 1 januari jl. tot een
aanpassing van het stelsel van rechtsbescherming in de bijstand. Er zijn
geen doorslaggevende argumenten om hierbij voor de bijstand een
specifieke uitzondering te maken. Verdragsverplichtingen dwingen
bovendien tot de hoofdlijnen van de voorgestelde beroepsgang.

Het in het wetsontwerp opgenomen nieuwe stelsel betekent voor de
burger zeker geen verslechtering. Een algemeen voordeel is dat de
huidige, gecompliceerde rechtsgang belangrijk wordt vereenvoudigd.
Daardoor kan sneller een eindbeslissing worden verkregen. Een concrete
verbetering is bijvoorbeeld dat de betrokkene niet alleen hangende het
beroep bij de president van de rechtbank een voorlopige voorziening kan
vragen, maar ook hangende het hoger beroep bij de voorzitter van de
Centrale Raad van Beroep.

De leden van de CDA-fractie merken op dat een, door de gemeenteraad
vastgesteld, beleidsplan een zeer bruikbaar hulpmiddel kan zijn om te
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komen tot een bijstandswet die zowel voor de uitvoerders als voor de
ontvangers helder is in rechten en plichten.

Zoals blijkt uit de nota van wijziging acht ook het kabinet het wenselijk
dat de gemeenten komen tot de opstelling van uitvoeringsplannen en
beleidsverslagen met betrekking tot die aspecten van de bijstands–
verlening waarop een planmatige en gecoördineerde aanpak noodzakelijk
is om tot een effectief beleid te komen. Daartoe wordt in artikel 124a een
verplichting opgenomen ten aanzien van het fraudebestrijdings– en
uitstroombeleid. Gelet op het daaromtrent bepaalde in de Gemeentewet,
geldt deze verplichting in beginsel voor een periode van vier jaar.

Met de opstelling van deze plannen en beleidsverslagen wordt het
tevens mogelijk om ook het toezicht meer op afstand te laten functio–
neren.

De leden van de fractie van D66 blijven de mogelijkheid van onverwijlde
bijstandsverlening door Gedeputeerde Staten zien als een vreemde eend
in de administratieve rechtsbescherming en daarmee een afwijking van de
Algemene wet bestuursrecht. Zij vragen of dit verschijnsel zich ook in
andere sociale-zekerheidswetten voordoet.

De mogelijkheid van onverwijlde bijstandsverlening door de voorzitter
van gedeputeerde staten is geen vorm van administratief beroep. Het gaat
hier om een bestuurlijke voorziening die complementair is aan de
voorschotbevoegdheid van burgemeester en wethouders. De onverwijlde
bijstandsverlening vormt dan ook geen afzonderlijke voorziening voor de
rechtsbescherming en derhalve evenmin een afwijking van het stelsel van
de Algemene wet bestuursrecht.

In de bijstand is de mogelijkheid van onverwijlde bijstandsverlening
opgenomen omdat deze wet de functie heeft van een laatste bestaans–
voorziening. In andere sociale-zekerheidswetten komt deze mogelijkheid
derhalve niet voor.

5. Bijzondere aspecten

5.1. Gevolgen voor vrouwen

De leden van de fractie van GroenLinks constateren aan de hand van de
in de memorie van antwoord genoemde maatregelen ter bevordering van
de arbeidsmarktparticipatie van vrouwen dat niet geconstateerd kan
worden dat de positie van bijstandsvrouwen aanmerkelijk verbeterd is.
Deze leden vrezen dat het kabinet geen nadere stimulerende en facilite–
rende maatregelen zal voorstellen.

Het door deze leden genoemde overzicht is niet toegespitst op de
maatregelen die vooral op bijstandsontvangende vrouwen is gericht.
Dergelijke maatregelen hebben voor aile vrouwelijke werkneemsters
voornamelijk als doel om de combinatie van buitenshuis werken en
verzorgende taken in verband met het ouderschap beter mogelijk te
maken. Dit algemene karakter brengt niet met zich mee dat deze maatre–
gelen voor vrouwelijke bijstandsontvangers zonder betekenis zouden zijn.
Deze maatregelen zullen bovendien, zij het eerst op termijn, tot gevolg
hebben dat vrouwen minder vaak een beroep op de bijstand behoeven te
doen, omdat zij door een grotere deelname aan de arbeidsmarkt een
zelfstandig inkomen verwerven en beter in staat worden gesteld de
eventuele zorgtaak voor kinderen met betaalde arbeid te combineren.

Met de decentralisatie van de bijzondere bijstand en het nieuwe
voorstel voor decentraal ingevulde incentives voor arbeidsdeelname
worden, zo meent het kabinet, belangrijke nieuwe impulsen gegeven om
op lokaal niveau een actief uitstroombeleid te ontwikkelen. Daarvan
kunnen juist vrouwelijke bijstandsontvangers profijt hebben. De decentra–
lisatie heeft immers tot doel de gemeenten in staat te stellen deze
instrumenten gericht in te zetten voor groepen die de grootste belemme–
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ringen ervaren bij de toetreding naar de arbeidsmarkt. Mogelijkheden om
in het kader van de bijzonder bijstand uitstroomgerichte acticiviteiten te
bekostigen zijn:

- de vergoeding voor kosten van kinderopvang danwel het inkopen van
plaatsen in crèches of kinderdagverblijven;

- de vergoeding van de kosten van noodzakelijke scholing.
Daarnaast kan de gemeente financiële incentives inzetten voor het

verstrekken van premies bij het aanvaarden van (deeltijd-)werk of bij het
afronden van een opleiding.

De leden van de fractie van GroenLinks vragen zich vervolgens af in
hoeverre een bijstandsmoeder haar wens nog gerespecteerd zal kunnen
zien de opvoeding en verzorging van haar kinderen zoveel mogelijk zelf
gestalte te geven.

De nieuwe Algemene bijstandswet heeft mede tot doel beter gestalte te
geven aan de doelstelling om de betrokkenen weer in staat te stellen
zelfstandig een inkomen te verwerven. Zoals meermalen in deze nadere
memorie van antwoord betoogd, meent het kabinet dat dit zeker niet in de
laatste plaats van belang is voor de betrokkene zelf. De bijstand kan
immers niet meer bieden dan een inkomen op minimumniveau.

Tegenover deze inspanningsverplichting van de gemeente, die in het
huidige wetsvoorstel expliciet is verwoord, staat de plicht van de
bijstandsontvanger om de kansen te benutten om zelf in de kosten van het
bestaan te voorzien. Als voor dit laatste belemmeringen bestaan, zal per
geval bezien moeten worden hoe deze kunnen worden opgeheven. De
individuele afstemming van de verplichtingen zal moeten plaatshebben
binnen het wettelijke kader van de algemeen geldende, wettelijke rechten
en plichten enerzijds en de individuele mogelijkheden van de belangheb–
bende anderzijds. Als de betrokkene de zorg heeft voor jonge kinderen,
dan zal met deze zorgtaak rekening gehouden moeten worden.

Deze afstemming is nadrukkelijk in de wet als een verplichting aan de
gemeente opgedragen. Het kabinet meent dat hiermee een juiste balans is
gevonden tussen rechten en plichten én voor de betrokkenen een
stimulans vormt om weer financieel onafhankelijk te worden.

De leden van de GroenLinks-fractie maken uit de memorie van
antwoord op dat van bijstandsvrouwen, die immers vaak al langdurig op
een uitkering zijn aangewezen, een zeer ruime opstelling zal worden
verlangd. Deze leden achten het niet reëel dat van een bijstands–
gerechtigde met de zorg voor een onvolledig gezin verwacht wordt dat zij
per dag een reis van drie uur aflegt voor haar werk. Daarnaast vragen zij
of de richtlijn passende arbeid van de ene op de andere dag kan worden
toegepast op vrouwen die al jarenlang een bijstandsuitkering ontvangen
waaraan geen arbeidsverplichtingen zijn verbonden.

Zoals in het antwoord op de vorige vraag van deze leden aangegeven
geeft het wetsvoorstel de gemeenten nadrukkelijk de verplichting om de
arbeidsvoorwaarden af te stemmen op de eventuele zorgtaak van de
betrokkene. Het spreekt vanzelf dat met deze opdracht tot afstemming
bedoeld is dat bij de beoordeling of een concreet werkaanbod voor de
betrokkene passend is, wordt bezien of deze dat redelijkerwijs kan
combineren met de verzorgende taak voor de kinderen. De reistijd is
daarbij een van de factoren die uitdrukkelijk in aanmerking moet worden
genomen, maar ook andere aspecten van het arbeidsaanbod kunnen
aanleiding zijn om dat niet passend te achten voor alleenstaande ouders.

Het wetsvoorstel gaat op dit punt uit van een individuele benadering,
waarbij alle relevante factoren in de situatie van de betrokkene kunnen
worden meegewogen. Naar het oordeel van het kabinet is er geen
aanleiding om te veronderstellen dat gemeenten onvoldoende rekening
zullen hebben met de specifieke omstandigheden van alleenstaande
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ouders en hen onredelijke of onverantwoorde arbeidsvoorwaarden zullen
opleggen.

De leden van de fractie van GroenLinks vragen zich af of bij de
toenemende werkloosheid arbeidsmarktgerichte inspanningen ten
aanzien van moeilijk bemiddelbaren wel reëel zijn als er niet onvoldoende
werk is voor andere groepen. Verder vragen deze leden of het niet
noodzakelijk is om tegelijkertijd een substantieel en effectief
werkgelegenheidsbeleid te voeren. Zij wijzen daarbij als voorbeeld op een
wettelijk recht op deeltijdwerk.

Het kabinet is met deze leden van oordeel dat het, gezien de kwantita–
tieve en kwalitatieve situatie op de arbeidsmarkt, voor veel bijstands–
ontvangers niet mogelijk zal zijn om op korte termijn betaalde arbeid te
verkrijgen. In de toelichting op de nota van wijziging wordt uitgebreid
ingegaan op deze problematiek en wordt gewezen op de noodzaak om
een specifiek op deze groep gericht beleid te ontwikkelen.

Naar de mening van het kabinet zou een selectieve inzet van middelen
voor uitsluitend de meer kansrijke uitkeringsgerechtigden echter niet het
juiste antwoord zijn. Een dergelijke aanpak werkt een ongewenste
tweedeling in de hand, waarbij het risico ontstaat dat geen aandacht
wordt geschonken aan degenen die slechts met grotere inspanningen een
plaats op de arbeidsmarkt kunnen verwerven. Hun situatie kan daardoor
alleen nog maar verder verslechteren. Het kabinet kiest er dan ook voor
om juist ook de moeilijke gevallen in de bijstand weer te betrekken bij de
arbeidsmarktgerichte inspanningen. Het motiveren en activeren van met
name deze groep acht het kabinet van groot belang, ook als dat niet op
korte termijn zal leiden tot het vinden van werk.

Een adequaat beleid tegen de bestrijding van de werkloosheid bestaat
evenwel niet uitsluitend uit het aansporen en kwalificeren van mensen om
aan betaalde arbeid deel te nemen. Het kabinet is het dan ook met deze
leden eens dat daarnaast maatregelen noodzakelijk blijven om enerzijds
werkgelegenheid te scheppen en anderzijds mensen in staat te stellen om
voldoende faciliteiten te bieden zodat zij hun betaalde werk kunnen
behouden. Het kabinetsbeleid richt zich ook op deze twee laatstgenoemde
aspecten.

Vervolgens zijn deze leden van mening dat ten aanzien van bijstands–
vrouwen terughoudend dient te worden omgegaan met het opleggen van
negatieve sancties. Zij vragen hierbij of het kabinet inzicht heeft in de
effectiviteit van het huidige beleid van sanctietoepassing.

Momenteel wordt een onderzoek uitgevoerd naar de toepassing en
effecten van sancties. Het eindrapport hiervan wordt nog dit jaar
verwacht. Overigens blijkt onder meer uit rapportages van de rijks–
consulenten Sociale Zekerheid dat sinds de inwerkingtreding van de
aangescherpte sanctiebepalingen in de Rww eind 1992 een stijgende lijn
in het aantal getroffen sancties te constateren is. Een exact landelijk
cijfermatig beeld van het aantal sancties is niet te geven.

Artikelsgewijze opmerkingen

Artikel 59

De leden van de GPV-fractie vragen welke termijn er tussen twee
perioden van beroep op bijstand zou moeten zitten om een herhaald
verzoek om toepassing van de vermogensvrijlating niet lucratief te doen
zijn.

De in het wetsvoorstel opgenomen regeling strekt ertoe dat de
vermogensvrijlating slechts eenmaal wordt toegepast tijdens een periode
van bijstandsverlening. Als de betrokkene gedurende een zekere tijd geen
bijstand ontvangt en daarna een nieuw beroep op bijstand doet, dient de
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gemeente te beoordelen of feitelijk sprake is van een voortzetting van de
bijstandsverlening dan wel van een nieuwe periode van bijstands–
verlening. Voor die beoordeling zijn thans geen wettelijke voorschriften
gegeven. Ook het wetsvoorstel bevat die niet. De vraag van deze leden is
voor het kabinet aanleiding om te bezien of het - mede gelet op de
rechtszekerheid - wenselijk en mogelijk is hieromtrent een passende
wettelijke bepaling op te nemen.

Als de eerste periode van bijstandsverlening juist wordt beëindigd
omdat de betrokkene een vermogen ontvangt dat de vrijlatingsgrens
overschrijdt, is het een algemene, door de jurisprudentie gesteunde,
praktijk dat de gemeente bij de beslissing tot beëindiging vermeldt vanaf
welk moment de betrokkene weer een beroep op bijstand kan doen. Die
termijn wordt doorgaans zo gesteld dat de betrokkene, door middel van
intering op het vermogen, een bestedingsniveau van ongeveer anderhalf
maal de relevante bijstandsnorm wordt gegund. De in het wetsvoorstel
opgenomen aangepaste regeling voor de vermogensvrijlating beoogt niet
om wijziging in deze praktijk aan te brengen.

Artikel 153

De leden van de fractie van het GPV wijzen op de ruime delegatie–
mogelijkheden die het wetsvoorstel nog kent. Deze leden vragen hoe de
delegatiemogelijkheden waarvan alleen gebruik gemaakt zal worden als
daartoe een noodzaak bestaat zich verhouden tot artikel 153 dat een zeer
algemene delegatiebepaling kent. Naar het oordeel van deze leden zou óf
artikel 153 dienen te verdwijnen óf het genoemde zevental moeten
worden geschrapt.

Met het voorliggende wetsvoorstel wordt mede beoogd de omvang van
de afgeleide regelgeving te beperken. Dat wordt bereikt door geen
algemeen geformuleerde delegatiebepalingen op te nemen, maar
geclausuleerde bevoegdheden om een specifiek onderwerp naderte
regelen. In de huidige opvattingen dienen lagere regelingen - algemene
maatregelen van bestuur of ministeriële regelingen - een zo nauwkeurig
mogelijk omschreven wettelijke grondslag te hebben teneinde het primaat
van de wet te waarborgen. Onderbrengen van de genoemde delegatie–
bepalingen in de algemene delegatiemogelijkheid van artikel 153 zou
daaraan afbreuk doen.

Zoals in de memorie van toelichting aangegeven is het bij een wet met
een zo brede en voor maatschappelijke ontwikkelingen gevoelige werking
als de Algemene bijstandswet wenselijk om, wanneer zich die situatie zou
voordoen, adequaatte kunnen inspelen op onvoorziene omstandigheden
om de beoogde werking van de wet veilig te stellen. Juist omdat deze
ontwikkelingen niet kunnen voorzien, is het niet mogelijk om een daartoe
noodzakelijke delegatiebevoegdheid inhoudelijk concreet te omschrijven.
In artikel 153 zijn daartoe, in plaats van een inhoudelijke beperking,
procedurele waarborgen ingebouwd om te voorkomen dat van deze
mogelijkheid een onbedoeld ruim gebruik wordt gemaakt.

De Staatssecretaris van Sociale Zaken en Werkgelegenheid,
J. Wallage
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